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Gdzie głosujemy? 
Obwód głosowania nr 1 – Hala Sportowa 

przy Szkole Podstawowej nr 2 przy ul. Sien-
kiewicza 2, tu głosują mieszkańcy ulic: 3 Maja 
29–91 (nieparzyste) i 38–96 (parzyste), Ci-
chej, Górnej, Granicznej 13–37 (nieparzyste), 
Kopernika, Lelewela, Marszałka Piłsudskiego 
84–106 (parzyste), Modrzewiowej, Nowej, Pia-
skowej, Piotra Skargi, Polnej 42–60 (parzyste), 
Puszkina, Samorządowej 21–85 (nieparzyste) 
i 14–68 (parzyste), Sienkiewicza 1–57 (niepa-
rzyste) i 2–40 (parzyste), Spokojnej, Szerokiej, 
Wawerskiej 19–25 (nieparzyste) i 20–46 (pa-
rzyste), Zawiszy, Zaułek.

Obwód głosowania nr 2 – Szkoła Podsta-
wowa nr 3 przy ul. Leśnej 39, mieszkańcy ulic: 
Błękitnej, Kard. Wyszyńskiego 15–43 (niepa-
rzyste) i 30–54 (parzyste), Korczaka, Kościuszki 
1–21 (nieparzyste) i 2–16 (parzyste), Leśnej 21–
39 (nieparzyste) i 16–38 (parzyste), Ogrodowej 
11–31 (nieparzyste) i 30–66 (parzyste), Polnej 
19–33 (nieparzyste) i 30–40 (parzyste), Reja, 
Sienkiewicza 59–87 (nieparzyste) i 42–66 (pa-
rzyste), Sosnowej 21–41 (nieparzyste) i 14–36 
(parzyste), Staszica, Wawerskiej 27–33 (niepa-
rzyste) i 48–62 (parzyste), Wesołej, Wiosennej 
1–3 (nieparzyste), Wiślanej 1–21 (nieparzyste) 
i 2–20 (parzyste), Zielonej 1–9 (nieparzyste) 
i 2–10 (parzyste).

Obwód głosowania nr 3 – Miejski Ośrodek 
Kultury przy ul. Kardynała Wyszyńskiego 1, 
mieszkańcy ulic: 3 Maja 93–127 (nieparzyste) 
i 98–146 (parzyste), Długiej, Jarosławskiej, 
Kard. Wyszyńskiego 1–13 (nieparzyste) i 2–28 
(parzyste), Kościuszki 23–59 (nieparzyste) 
i 18–46 (parzyste), Kruczej, Leśnej 1–19 (nie-
parzyste) i 2–14 (parzyste), Marszałka Piłsud-
skiego 1–27 (nieparzyste) i 108–160 (parzyste), 
Ogrodowej 1–9 (nieparzyste) i 2–28 (parzyste), 
Orzeszkowej 1–3 (nieparzyste) i 2–4 (parzy-
ste), Owalnej 1–1 (nieparzyste), Parkingowej, 
Parkowej, Polnej 1–17 (nieparzyste) i 2–28 
(parzyste), Powstańców Warszawy, Rodzie-
wiczówny 1–1 (nieparzyste) i 2–2 (parzyste), 
Sosnowej 1–19 (nieparzyste) i 2–12 (parzyste), 
Ślusarskiego, Świderskiej, Wawerskiej 35–49 
(nieparzyste) i 64–96 (parzyste), Wspólnej, Za-
gajnikowej, Żytniej.

Obwód głosowania nr 4 – Szkoła Podsta-
wowa nr 1 (sala nr 1) przy ul. Mickiewicza 11, 
mieszkańcy ulic: Bukowej, Bitwy Warszawskiej 

1920 r., Chopina, Dębowej, Dolnej, Dworko-
wej, Generała Sikorskiego 121–145 (nieparzy-
ste), Grzybowej, Jasnej, Jesionowej, Jesiotro-
wej, Karasia, Klimatycznej, Limby, Malinowej, 
Matejki 27–51 (nieparzyste) i 32–56 (parzyste), 
Mickiewicza, Mieni, Moniuszki, Nadświdrzań-
skiej, Olszowej, Orkana, Przeskok, Pstrągowej, 
Reymonta, Rolniczej, Różanej, Rybackiej, Ry-
siej, Skłodowskiej 25–53 (nieparzyste) i 30–56 
(parzyste), Słowiczej, Szczyglej, Tetmajera, 
Tuwima, Wiązowskiej, Wilgi, Wroniej, Żabiej, 
Żurawiej.

Obwód głosowania nr 5 – Szkoła Podsta-
wowa nr 1 (sala nr 6) przy ul. Mickiewicza 11, 
mieszkańcy ulic: 15 Sierpnia, Akacjowej, Ge-
nerała Sikorskiego 67–119 (nieparzyste), Ja-
godowej, Jeżynowej, Jodłowej, Kasztanowej, 
Laskowej, Lipowej, Matejki 1–25 (nieparzyste) 
i 2–30 (parzyste), Okrzei, Orzechowej, Pade-
rewskiego, Poniatowskiego, Skłodowskiej 1–23 
(nieparzyste) i 2–28 (parzyste), Świerkowej, To-
polowej, Wrzosowej.

Obwód głosowania nr 6 – Ochotnicza Straż 
Pożarna Świdry Małe przy ul. Nadwiślań-
skiej, mieszkańcy ulic: Alei Bluesa, Alei Drogo-
wców, Alei Przyszłości, Baśniowej, Bema, Bo-
gatki, Botanicznej, Brzozowej, Budziszewskiej, 
Buraczanej, Dalekiej, Dworskiej, Dziekońskiej, 
Ejsmonda, Ekologicznej, Fantastycznej, Gene-
rała Roweckiego, Godebskiego, Gołębiej, Gór-
czewskiej, Górki, Granicznej 39–91 (nieparzy-
ste), Gryczanej, Hłaski, Jaskółczej, Jastrzębiej, 
Jęczmiennej, Kampingowej, Kard. Wyszyńskie-
go 45–107 (nieparzyste) i 56–126 (parzyste), 
Kormoranów, Krótkiej, Księżycowej, Legendy, 
Łabędziej, Łąkowej, Małkowskiego, Muzycznej, 
Nadwiślańskiej, Noakowskiego, Nowowiejskiej, 
Nowy Świat, Ogrodowej 33–45 (nieparzyste) 
i 68–86 (parzyste), Ordona, Orlej, Orzeszkowej 
5–25 (nieparzyste) i 6–24 (parzyste), Owalnej 
3–49 (nieparzyste) i 2–50 (parzyste), Owsianej, 
Papuziej, Pawiej, Podchorążych AK, Podleśnej, 
Podstołecznej, Polnej 35–65 (nieparzyste) 
i 62–100 (parzyste), Prusa, Przybosia, Przyja-
znej, Radosnej, Redutowej, Rodziewiczówny 
3–39 (nieparzyste) i 2A–38 (parzyste), Sezam-
kowej, Skośnej, Skrajnej, Sonaty, Sowińskiego, 
Świętego Józefa, Tadeusza, Telimeny, Walente-
go, Wierzbowej, Wiosennej 5–21 (nieparzyste) 
i 2–26 (parzyste), Wiślanej 23–33 (nieparzyste) 
i 22–40 (parzyste), Wodnej, Wschodniej, Za-
cisznej, Zakątnej, Zielonej 11–23 (nieparzyste) 
i 12–22 (parzyste).

Obwód głosowania nr 7 – Przedszkole 
Miejskie nr 1 przy ul. Sobieskiego 21, miesz-
kańcy ulic: 11 Listopada 1–21 (nieparzyste) 
i 2–30 (parzyste), Asnyka, Brücknera 2–12 
(parzyste), Brzechwy, Chłopickiego 1–13 
(nieparzyste) i 2–20 (parzyste), Dąbrowskiej, 
Generała Sikorskiego 1–49 (nieparzyste), 
Gro  gera, Konopnickiej, Kossaka, Nałkow-
skiej, Pastelowej, Sadowej, Sobieskiego 1–27 
(nieparzyste) i 2–22 (parzyste), Willowej 1–39 
(nieparzyste) i 2–32 (parzyste), Zapolskiej, 
Złotej Jesieni 1–29 (nieparzyste) i 2–32 (pa-
rzyste).

Obwód głosowania nr 8 – Młodzieżowy 
Ośrodek Socjoterapii „Jędruś” przy ul. Głów-
nej 10, mieszkańcy ulic: 11 Listopada 23–65 
(nieparzyste) i 32–68 (parzyste), Alei Róż, Alei 
Szucha, Bartosza, Bogusławskiego, Borowej, 
Brücknera 14–32 (parzyste), Chłopickiego 15–
23 (nieparzyste) i 22–30 (parzyste), Cisowej, 
Dobrej, Gałczyńskiego, Generała Sikorskiego 
51–65 (nieparzyste), Głównej, Jałowcowej, 
Kasprowicza, Kwiatowej, Letniskowej, Liścia-
stej, Luksusowej, Miłej, Narutowicza, Nieza-
pominajki, Obywatelskiej, Otwockiej, Prostej, 
Rejtana, Słowackiego, Sobieskiego 29–49 (nie-
parzyste) i 24–44 (parzyste), Spacerowej, Sza-
łasowej, Szyszkowej, Wańkowicza, Wczasowej, 
Wiejskiej 2–22 (parzyste), Wieniawskiego, Wil-
lowej 41–63 (nieparzyste) i 34–66 (parzyste), 
Wilsona, Zagłoby, Zakopiańskiej, Złotej Jesieni 
31–59 (nieparzyste) i 34–60 (parzyste), Żerom-
skiego, Żołędziowej.

Obwód głosowania nr 9 – Szkoła Podsta-
wowa nr 2 (stołówka) przy ul. Granicznej 
26, mieszkańcy ulic: 3 Maja 1–27 (nieparzyste) 
i 2–36 (parzyste), Armii Krajowej, Borsuczej, 
Dzikiej, Granicznej 1–11 (nieparzyste) i 2–96 
(parzyste), Iglastej, Jachowicza, Klonowej, Ko-
smonautów, Księdza Malinowskiego, Księdza 
Walczewskiego, Lisiej, Małej, Marszałka Pił-
sudskiego 2–82 (parzyste), Migdałowej, Par-
celowej, Pogodnej, Rakietowej, Rozkosznej, 
Samorządowej 1–19 (nieparzyste) i 2–12 (pa-
rzyste), Sarniej, Skorupki, Słonecznej, Szkolnej, 
Teatralnej, Uroczej, Uśmiech, Wawerskiej 1–17 
(nieparzyste) i 2–18 (parzyste), Wąskiej, Wer-
beny 1–59 (nieparzyste), Westerpla  e, We-
wnętrznej, Wilczej, Ziarnistej, Żeglarzy.

Zabierz ze sobą dowód 
tożsamości

W dniu wyborów w każdym lokalu będzie 
pracowała obwodowa komisja wyborcza, od 
której otrzymacie Państwo kartę do głoso-
wania i jej odbiór potwierdzicie na spisie wy-
borców własnoręcznym podpisem. Należy 
pamiętać o dowodzie osobistym lub innym 
dokumencie ze zdjęciem, umożliwiającym 
stwierdzenie tożsamości, o który poprosi ko-
misja przed wydaniem karty do głosowania.

13 października idziemy na wybory 

Przewodnik wyborczy
Wybory do Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej i Senatu Rzeczypospolitej Polskiej zo-
staną przeprowadzone 13 października 2019 roku w godzinach od 7.00 do 21.00.

W YBORY PARL AMENTARNE
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Czy jestem w rejestrze 
wyborców? Warto się upewnić

Każdy wyborca ma prawo sprawdzić, czy 
fi guruje w rejestrze wyborców miasta Józefo-
wa i upewnić się, czy będzie głosował w swo-
im miejscu zamieszkania. Wystarczy wyko-
nać telefon do Referatu Ewidencji Ludności: 
22 779 00 11 lub 22 779 00 46.

Bywa tak, że składacie Państwo wnioski 
w innych urzędach, prosząc w nich o dopisanie 
do rejestru wyborców w danej miejscowości. 
Procedura jest taka, że pozytywne rozpatrze-
nie Państwa wniosku powoduje wykreślenie 
z naszego rejestru wyborców i dopisanie do re-
jestru w innej miejscowości. Należy pamiętać, 
że „powrót” do naszego rejestru wyborców 
jest możliwy tylko na Państwa wniosek, więc 

jeśli ktoś ma wątpliwości, powinien to spraw-
dzić przed dniem wyborów.

W dniu wyborów wpisanie do rejestru wy-
borców nie będzie możliwe.

Jak głosujemy? 
W wyborach do Sejmu Rzeczypospolitej 

Polskiej można głosować tylko na jedną listę 
kandydatów, stawiając znak „X” (co najmniej 
dwie linie przecinające się w obrębie kratki) na 
karcie do głosowania w kratce z lewej strony 
obok nazwiska jednego kandydata z tej listy, 
przez co wskazuje się jego pierwszeństwo 
do uzyskania mandatu. Postawienie znaku 
„X” w kratkach obok nazwisk kandydatów 
umieszczonych na więcej niż jednej liście lub 
niepostawienie znaku „X” w żadnej kratce lub 

postawienie znaku „X” w kratce wyłącznie 
przy nazwisku kandydata z listy unieważnionej 
przez okręgową komisję wyborczą powoduje 
nieważność głosu. 

W wyborach do Senatu Rzeczypospolitej 
Polskiej można głosować tylko na jednego kan-
dydata, stawiając znak „X” (co najmniej dwie 
linie przecinające się w obrębie kratki) na kar-
cie do głosowania w kratce z lewej strony obok 
nazwiska kandydata. Postawienie znaku „X” 
w kratce przy nazwisku więcej niż jednego kan-
dydata lub niepostawienie znaku „X” w żadnej 
kratce lub postawienie znaku „X” w kratce wy-
łącznie przy nazwisku kandydata skreślonego 
przez okręgową komisję wyborczą powoduje 
nieważność głosu. 

Krystyna Wasilewska
Sekretarz Miasta

Program Rodzina 500+
Rodzicu – sprawdź, czy złożyłeś 
wniosek o przyznanie świadcze-
nia wychowawczego na wszyst-
kie dzieci. 

Zgodnie ze zmianami wprowadzony-
mi w programie Rodzina 500+, od 1 lipca 
2019 roku świadczenie wychowawcze 
przysługuje na każde dziecko do ukończe-
nia 18. roku życia, bez względu na dochód 
osiągany przez rodzinę. 

Złożenie wniosku do końca września 
2019 roku gwarantowało wypłatę świad-
czenia z wyrównaniem od 1 lipca. Wnioski 
złożone po 1 października będą skutkowa-
ły przyznaniem świadczenia od miesiąca 
złożenia wniosku bez wyrównania.

Rodzice, którzy w ubiegłym roku (rok 
zasiłkowy 2018/2019) składali wniosek 
o przyznanie świadczenia wychowawcze-
go także na pierwsze dziecko, mieli przy-
znane świadczenie do 30 września 2019 
roku. Gwarancją przyznania świadczenia 
na kolejny okres zasiłkowy (2019/2021) 
jest złożenie nowego wniosku. 

Osoby, które w okresie od 1 lipca 
2019 r. złożyły już nowy wniosek o przy-
znanie świadczenia wychowawczego, po-
winny zostać poinformowane o tym fakcie 
drogą elektroniczną (o ile we wniosku po-
dały adres e-mail). Obecnie są przyznawa-
ne świadczenia do 31 maja 2021 r.

Zmiany w budżecie
Ponieważ część oświatowej subwencji 

ogólnej wzrosła o kwotę 52 960 zł, z prze-
znaczeniem na dofi nansowanie wyposażenia 
szkół w pomoce dydaktyczne niezbędne do 
realizacji podstawy programowej, to zwięk-
szone zostały o nią planowane dochody 
budżetu. Ze środków tych zostanie zakupio-
ne wyposażenie pracowni przyrodniczych 
w Szkole Podstawowej nr 2. Dodatkowo do 
dochodów zaliczono kwotę 24 000 zł otrzy-
maną z budżetu województwa mazowieckie-
go z przeznaczeniem na dofi nansowanie zda-
nia „Zastopujmy smog w naszym otoczeniu 
– zakup oczyszczaczy powietrza”. Oczyszcza-
cze powietrza zamontowane zostaną w szkol-
nych oddziałach przedszkolnych, Miejskiej Bi-
bliotece Publicznej i jej fi lii, Miejskim Ośrodku 
Kultury i Domu Nauki i Sztuki oraz zrewalo-
ryzowanym budynku przy Wyszyńskiego 11, 
gdzie świadczone będą usługi rehabilitacyjne. 

W planowanych wydatkach bieżących 
z budżetu zwiększono wydatki bieżące 
o 104 600 zł na pokrycie kosztów przygotowa-
nia i dostarczenia posiłków dla uczniów Szkoły 
Podstawowej nr 3.W związku ze zwiększeniem 
liczby uczniów niepełnosprawnych zwiększo-
no o 120 000 zł wydatki na dotację dla niepu-
blicznych szkół podstawowych.

Ponadto uchwalono m.in.
• podniesienie kwoty dodatku nauczyciel-

skiego za wychowawstwo klasy z 250 zł do 
300 zł,

• uzupełnienie regulaminu korzystania 
z Punktu Selektywnego Zbierania Odpa-
dów Komunalnych o możliwość przyjmo-
wania przedmiotów i przekazywania użyt-
kownikom do ponownego wykorzystania 
w ramach akcji „Nie na marne”,

• zwiększenie o 35 000 zł środków przezna-
czonych na udzielenie dotacji dla organi-
zacji pozarządowych na realizację zadań 
publicznych zlecanych w trybie otwartych 
konkursów ofert, tzw. minigranty,

• dokonanie zmian w Studium Uwarunko-
wań i Kierunków Zagospodarowania Prze-
strzennego miasta Józefowa. 
To trzecia zmiana w uchwalonym w 2001 ro-

ku studium. Praca nad tymi rozwiązaniami 
trwała dwa lata – podkreślił Mariusz Batorski, 
przewodniczący Rady Miasta. Konieczność 
zmian w studium wynikała z konieczności do-
stosowania polityki przestrzennej miasta do 
obecnych potrzeb rozwojowych.

Np. założono realizację zabudowy usług tu-
rystyki w strefach sąsiadujących z doliną Wi-
sły u wylotu Wyszyńskiego na Nadwiślańską 
w zachodniej części miasta. Wskazano nowe 
zespoły zabudowy usługowej (i częściowo rze-
mieślniczej) w rejonach sąsiadujących z drogą 
wojewódzką nr 801 w pasie terenów pomię-
dzy drogą wojewódzką nr 721 a Świdrem. Za-
proponowano niewielkie zmiany zabudowy 
usługowo-mieszkaniowej w centralnej oraz 
północno-zachodniej części Józefowa. 

Kolejne istotne zmiany objęły dolinę Wi-
sły, w której dopuszczono wypoczynek i re-
kreację niekolidujące z obszarami ochrony 
przyrody i bezpieczeństwem przeciwpowo-

dziowym oraz uwzględniono zapisy nowego 
Planu Zagospodarowania Województwa Ma-
zowieckiego, zgodnie z którym Wisłą ma być 
prowadzona droga wodna o znaczeniu mię-
dzynarodowym.

W.Z.

XV sesja Rady Miasta
W obecności 14 radnych, kierownictwa Urzędu Miasta i kilkorga mieszkańców 
27 września odbyła się XV sesja Rady Miasta.

SAMOR ZĄD
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Eksperci są zgodni – najczęstszą przyczyną 
smogu w naszym regionie są tzw. „kopciu-
chy” i emisja pyłów oraz szkodliwych gazów 
z domowych pieców grzewczych i lokalnych 
kotłowni węglowych, w których spalanie 
węgla odbywa się w nieefektywny sposób. 
Miasto walczy z zanieczyszczeniem na kilka 
sposobów. Najefektywniejszym jest likwi-
dacja pieców na węgiel, tzw. „kopciuchów”. 
Właściciele prywatnych domów mogą liczyć 
na dofinansowanie z miejskiego budżetu 
w wysokości nawet do 9 tys. zł. Ogrzewanie 
w budynkach komunalnych, będących wła-
snością miasta, będzie stopniowo zmieniane 
na elektryczne bądź gazowe. Domy w naj-
gorszym stanie będą natomiast likwidowa-
ne, a ich lokatorzy przesiedlani do nowego 
budownictwa komunalnego z ogrzewaniem 
gazowym lub elektrycznym.

Z miejskiego budżetu 
przeznaczono już na 
to ponad 1 mln zł

Najskuteczniejszą metodą walki ze smo-
giem jest likwidacja jego źródeł, czyli suk-
cesywne usuwanie pieców węglowych – to 
dlatego już półtora roku temu Rada Miasta 
uchwałą wprowadziła dopłaty dla mieszkań-
ców do wymiany kotłów. W pierwszym nabo-
rze, który wystartował w marcu 2018 roku, 
na dopłaty przeznaczono 500 tys. zł. Złożono 
wówczas 72 wnioski, z czego 58 przeszło po-
zytywną weryfi kację (niektóre nie spełniały 
wymogów formalnych, a kilka osób wycofało 
swoje podania). Wszystkim 58 wnioskodaw-
com wypłacono już dotacje, dzięki czemu 
mogli oni wymienić stare kopciuchy na nowe 
piece gazowe.

W kolejnym naborze wniosków, który roz-
począł się w listopadzie 2018 roku, rozszerzo-
no katalog „wydatków kwalifi kowanych”, czyli 
podlegających zwrotowi w ramach dofi nanso-
wania. Mieszkańcy mogli ubiegać się już nie 
tylko o dopłaty do zakupu kotłów, ale również 
do ich montażu, podłączenia nieruchomości 
do sieci gazowej oraz do projektu i wykonania 
instalacji gazowej. Maksymalna dotacja mogła 
wynieść nawet 9 tys. zł. Łączna kwota prze-
znaczona na dopłaty wyniosła 555 tys. zł. Do 
31 lipca 2019 roku wpłynęły 82 wnioski. Pod-
pisano już 65 umów, wypłacono 164 055,61 zł 
miejskich dotacji.

Zgodnie z „uchwałą antysmogową” użyt-
kownicy kotłów na węgiel lub drewno, czyli 
tzw. „kopciuchów”, które nie spełniają wymo-
gów dla klas 3, 4 lub 5 wg normy PN-EN 303-
5:2012, muszą wymienić je do końca 2022 
roku na kocioł zgodny z wymogami ekopro-
jektu. To oznacza, ze czeka nas jeszcze 3,5 se-
zonu grzewczego z kopcącymi kominami. Kotły 
na węgiel lub drewno klasy 3 lub 4 będą mu-
siały zostać wymienione do końca 2027 r. Do-
płaty z budżetu miasta mają zachęcić właści-
cieli kotłów do jak najszybszej wymiany ich na 
nowe piece i pomóc w przedsięwzięciu, które 
już za trzy lata stanie się obowiązkowe.

Według szacunków w Józefowie jest ponad 
630 kotłów węglowych różnych klas. Autorzy 
opracowanego na początku tego roku PONE 
(Programu Ograniczenia Niskiej Emisji) dla Jó-
zefowa wskazują, że aby osiągnąć efekt ekolo-
giczny wyszczególniony w Programie Ochrony 
Powietrza dla województwa mazowieckiego, 
należy wymienić około 200 kotłów niespełnia-
jących obowiązujących norm emisji na nowe 
urządzenia. 

Nie czekaj 
– złóż wniosek teraz! 
Na co dofi nansowanie?
• na wymianę starego kotła na paliwo stałe 

na nowy piec na paliwo gazowe/olej opało-
wy lub pompę ciepła,

• na wymianę starego kotła, który nie spełnia 
wymagań w zakresie sprawności cieplnej 
i emisji zanieczyszczeń, na nowy kocioł na 
paliwo stałe (szczegóły w uchwale).

Wysokość dotacji:

• gdy inwestycja obejmuje również wykona-
nie przyłącza gazowego lub wewnętrznej 
instalacji gazowej – kwota dotacji wynosi 
maksymalnie 80% kosztów kwalifikowa-
nych, jednak nie więcej niż 9000 zł. 

• gdy inwestycja obejmuje tylko wymianę 
starego kotła na paliwo stałe na kocioł 
gazowy, olejowy bądź pompę ciepła (bez 
budowy przyłącza i wewnętrznej instala-
cji gazowej) kwota dotacji wynosi do 80% 
kosztów kwalifikowanych, maksymalnie 
6000 zł.

Jakie warunki muszą być spełnione?

• dotacją mogą być objęte tylko nowe insta-
lacje i urządzenia,

• dotychczasowe źródło ciepła musi zostać 
trwale zlikwidowane – właściciel musi prze-
kazać je do likwidacji i zachować do okaza-
nia dowód tego przekazania,

• w danym roku budżetowym jedna dotacja 
dla jednej nieruchomości i jedna dotacja dla 
jednego wnioskodawcy (niezależnie od licz-
by posiadanych nieruchomości),

• dotacja nie będzie udzielana na budowę 
kotłowni w nowo budowanych budynkach,

• wnioskodawca musi posiadać prawo do 
dysponowania nieruchomością w celu re-
alizacji inwestycji.

Formalności:
Wnioski o udzielenie dofinansowania 

przyjmowane są do wyczerpania środków na 
ten cel, jednak nie później niż do 30 czerwca 
2020 roku.

Więcej informacji: Maciej Bogusz, 
m.bogusz@jozefow.pl, tel. 22 779 00 39

Punkt będzie funkcjonował od 2 października w suterenie (poziom -1) 
budynku A Urzędu Miasta przy ul. Wyszyńskiego 1.

Dni i godziny dyżurów: poniedziałki od 14.00 do 17:00 (z możliwością 
przedłużenia o godzinę w przypadku dużej liczby zainteresowanych osób), 
środy od 9.00 do 12.00.

Wskazane jest wcześniejsze umawianie się telefoniczne (22 779 00 39) 
na określoną godzinę, zwłaszcza, jeżeli będzie potrzeba pomocy przy wy-
pełnieniu wniosku, a nie tylko udzielenia informacji.

EKOLOGIA I ZDROWIE

Walczymy ze smogiem 

Prawie 100 „kopciuchów” 
już nie truje
4 listopada rozpoczyna się kolejny nabór wniosków o miejskie 
dotacje

Punkt Konsultacyjny 
Programu Priorytetowego 
„Czyste Powietrze”
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Przypominamy 
najważniejsze zasady:

Należy mieć przy sobie dowód osobisty 
oraz kwit, że opłaciliśmy należność za wy-
wóz śmieci z naszej posesji.

Każdy rodzaj segregowanych odpadów po-
winien być wcześniej zapakowany w worki. 

Do odpadów oddawanych miastu kupuje-
my worki sami. Nie wkładamy śmieci do wor-
ków fi rmy Lekaro – takie możecie Państwo 
oddać fi rmie Lekaro.

Segregujemy tak samo, jak w domu, przy-
gotowując do odbioru. Poza papierem, szkłem, 
plastikiem i odpadami zielonymi możemy 
oddać w PSZOK-u zużyty sprzęt elektryczny 
i elektroniczny, odpady domowe wielkogaba-
rytowe, zużyte baterie i akumulatory, prze-
terminowane leki i chemikalia (leki można 
wrzucać także do oznakowanych pojemników 
rozmieszczonych w każdej aptece na terenie 
miasta), zużyte opony. 

Uwaga! Poza oponami nie są przyjmowa-
ne żadne części samochodowe!

Odpady po samodzielnie wykonywanym 
remoncie możemy oddać do PSZOK-u, ale tyl-
ko do 100 kg w miesiącu z jednego gospodar-
stwa domowego. Warunek kolejny – odpady 
muszą być posegregowane i spakowane. 

Jeśli przywozicie Państwo wrzucone na 
furgonetkę odpady budowlane luzem, gruz 
zmieszany ze styropianem, resztkami desek 
i innych materiałów – niestety nie zostanie-
cie przyjęci, nawet jeśli byłoby tych odpadów 
mniej niż 100 kg. W PSZOK-u nie ma ani miej-
sca, ani czasu na segregowanie waszych śmie-
ci. Blokowałoby to zresztą możliwość odbioru 
odpadów od pozostałych mieszkańców, stosu-
jących się do regulaminu.

Do tego typu odpadów budowlanych, któ-
re pozostały po większych remontach i bu-
dowach, musicie Państwo na własny koszt 
wynająć fi rmę, która podstawi Wam kontener 
i zabierze wszystko razem.

Im lepiej się przygotujecie do oddania od-
padów, tym sprawniej uda się Wam to zrobić. 
Ułatwicie też działania innym mieszkańcom 
Józefowa oraz pracownikom Zakładu Obsługi 
„Piękne Miasto”.

Tekst i foto: Lidia Dańko

1 stycznia 2019 roku wprowadzono w po-
datku dochodowym od osób fi zycznych tzw. 
ulgę termomodernizacyjną. W jej ramach moż-
liwe jest odliczenie od dochodu kosztów po-
niesionych przez podatnika na przedsięwzięcia 
termomodernizacyjne (defi nicję przedsięwzię-
cia termomodernizacyjnego zawiera art. 2 pkt 
2 ustawy z 21 listopada 2008 r. o wspieraniu 
termomodernizacji i remontów).

Kto i kiedy może 
skorzystać z ulgi?
• odliczeniu podlegają koszty związane z re-

alizacją przedsięwzięcia termomoderni-
zacyjnego w jednorodzinnym budynku 
mieszkalnym (art. 3 pkt 2a ustawy Prawo 

budowlane z 7 lipca 1994 r.),
• ulga termomodernizacyjna dotyczy budyn-

ków już wybudowanych,
• maksymalna kwota możliwa do odliczenia 

od podatku wynosi 53 000 zł,
• przedsięwzięcie termomodernizacyjne na-

leży zakończyć w ciągu trzech lat licząc od 
końca roku podatkowego, w którym podat-
nik poniósł pierwszy wydatek,

• z ulgi termomodernizacyjnej mogą sko-
rzystać podmioty, które poniosły wydatki 
wyszczególnione w wykazie po 1 stycznia 
2019 roku,

• wydatki na inwestycje musi ponieść podat-
nik, który jest właścicielem lub współwła-
ścicielem nieruchomości,

• odliczenia dokonuje się w zeznaniu za rok 

podatkowy (PIT-36, PIT-36L, PIT-37 lub 
PIT-28), w którym poniesiono wydatki (roz-
liczenie PIT w 2020 r.),

• nie jest możliwe odliczenie wydatków, któ-
re zostały sfi nansowane przez NFOŚiGW 
lub WFOŚiGW lub zwrócone podatnikowi 
w jakiejkolwiek innej formie (dotacja),

• w przypadku, gdy kwota odliczenia nie ma 
pokrycia w rocznym dochodzie podatnika, 
podlega ona odliczeniu w kolejnych latach 
(maksymalnie przez sześć lat, licząc od koń-
ca roku podatkowego, w którym poniesio-
no pierwszy wydatek),

• odliczenie wydatków związanych z termo-
modernizacją jest możliwe w przypadku 
każdej równocześnie realizowanej przez 
podatnika inwestycji,

• w przypadku, gdy inwestycja realizowana 
jest przez przedsiębiorcę będącego czyn-
nym podatnikiem VAT, wydatki rozlicza się 
w kwotach ne  o,

• podatnik, który po roku, w którym doko-
nał odliczeń, otrzymał zwrot odliczonych 
wydatków na realizację przedsięwzięcia 
termomodernizacyjnego, jest obowiązany 
doliczyć odpowiednio kwoty poprzednio 
odliczone do dochodu za rok podatkowy, 
w którym otrzymał ten zwrot. 

(UM Józefowa)

Jak sprawnie oddać nadmiary 
śmieci segregowanych

PSZOK
Przy ulicy Jarosławskiej 35, z wjazdem od 

strony rzeki Świder, funkcjonuje Punkt Se-
lektywnego Zbierania Odpadów Komunal-
nych, w skrócie PSZOK. Mieszkańcy miasta 
korzystają z możliwości oddawania nadmia-
ru odpadów w każdą sobotę w godzinach 
8.00–18.00. Pracownicy obsługują wszyst-
kich na ogół szybko, choć kolejka do wjazdu 
bywa spora. Zdarza się jednak, że kierowca 
samochodu nie zostaje wpuszczony na te-
ren i musi odjechać z kwitkiem. Dlaczego? 
Bo, mimo dość jasnych informacji na stronie 
internetowej miasta, ciągle nie przygoto-
wujemy się wystarczająco dobrze do wizyty 
w PSZOK-u.

Warto wiedzieć, że… 

Ulga termodynamizacyjna 
– kto może odliczyć od podarku
Czy wiesz, że właściciel domu jednorodzinnego może odliczyć od podatku wy-
datki związane z termomodernizacją budynku?

Pracownicy kontrolują kierowców przywożących 
odpady przed wjazdem na teren PSZOK

EKOLOGIA I ZDROWIE 
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Rzeczy, które oferuje nam przemysł spo-
żywczy w każdym ze sklepów – czy to małym, 
osiedlowym sklepiku, czy wielkopowierzch-
niowym supermarkecie – są produkowane 
na jak największą skalę, z użyciem rozmaitych 
ultranowoczesnych technologii, gdzie w trak-
cie produkcji są i sztuczne nawożenie i tajem-
nicze: homogenizacje, denaturatyzacje, gdzie 
stosowane są technologie UHT. Jakkolwiek 
jedzenie to jest z defi nicji zdrowe, to natural-
ną koleją rzeczy poszukujemy produktów bar-
dziej wyszukanych, produktów z duszą, gdzie 
każdy słoiczek oprócz smakowitej zawartości 
da także pewność, że wytwórcy zależy na jak 
najkorzystniejszej z punktu widzenia walorów 
zdrowotnych zawartości. 

Nie tylko „Zdrowa micha”…
Potwierdzeniem rosnącej popularności 

produktów ekologicznego rolnictwa jest jó-
zefowska impreza. Gdy deszczowy początek 
nie zapowiadał powodzenia, to w okolicy po-
łudnia wypogodziło się na tyle, że wkrótce 
na niektórych stoiskach zabrakło produktów. 
Producenci najwyraźniej nie docenili apety-
tów józefowian.

Producent naturalnego pieczywa bezglu-
tenowego „Zdrowa micha” co trzy miesiące 
wysyła każdy ze swych produktów do labo-
ratorium w Warszawie, aby uzyskać dla nich 
certyfi kat. Dzięki temu kupujący ma pew-
ność, że wykonywany z polskiego ziarna chleb 
nie zawiera choćby śladowych ilości glutenu 
czy… hydroksypropylometylocelulozy (z ulot-
ki fi rmy).

Firma Zen z nadmorskiej Karwi oferuje, 
oprócz rozmaitych smakowitych smarowideł, 

jak smalec gęsi czy wieprzowy, także tajem-
niczy zylc lub bardziej swojsko – nóżki, które 
oprócz tego, że smaczne, to korzystne dla 
osób z urazami kostnymi. Produkty tej marki 
doczekały się od Pomorskiego Urzędu Mar-
szałkowskiego znaku dziedzictwa kulinarnego. 

Z całą pewnością dobrym zdrowiem cie-
szą się producenci sera koziego z Gabryelina 
koło Góry Kalwarii. Ich działanie podczas pro-
dukcji sera wymaga codziennych, przebytych 
8–10 kilometrów, przemierzanych z 60 kozami 
po okolicznych lasach. Kozy to dość wdzięczne 
zwierzęta, co dają (każda) litr mleka dziennie. 
Oczywiście dopiero po wykocie.

Gdy był kto spragniony, mógł wypić kozico-
we – napój na bazie jałowca, drożdży i chmie-
lu. Jest lekko alkoholizowany, zawiera 0,5% 
etanolu. Tradycja wiąże kozicowe z tzw. wyrze-
czyskiem, gdy w odpowiedzi na apel probosz-
cza Kadzidła, w 1857 roku, miejscowi włościa-
nie całkowicie wyrzekli się okowity. Kozicowe 
pomogło im wtedy wytrwać przy tym posta-
nowieniu do początków I wojny światowej.

„Cebula po mieście hula…”
Było tego więcej: jabłka i gruszki z Ekoja-

błonki, dżemy, konfi tury, musy od Zakrętki, 
świece z sojowego wosku o 150 zapachach 
(największym powodzeniem cieszył się za-
pach… 500+) od Domkowe.pl, maliny (świeże 
i w postaci konfi tur) od Orłowskich, miody 
z Pasieki przy Miodowej, wędliny od Qrasia 
z Orzysza…

Na podwyższeniu królowała „Cebula [co] po 
mieście hula”. W słoikach lądowała smakowita 
mieszanka naturalnego, bez dodatków, jogur-
tu, płatków owsianych, pestek dyni, orzechów, 

miodu, konfi tur... Na koniec, po zjedzeniu za-
wartości, słoiki trafi ały do umycia, aby mogły 
być ponownie użyte zgodnie z zasadą less wa-
ste (mniej śmieci). Zaproszeni byli poproszeni 
o zabranie ze sobą na spotkanie swoich butelek 
na wodę i łyżeczek, aby móc docenić smak do-
mowej granoli bez wyrzutów sumienia z powo-
du nadmiernego zaśmiecania środowiska.

Pakujemy bez plas  ku
Alternatywne, nastawione na dbanie 

o środowisko użycie opakowań przewijało się 
podczas jarmarku w wielu miejscach. Karolina 
z Urzędu Miasta rozdawała siatki poliestrowe 
wielokrotnego użytku (w ciągu dwóch godzin 
rozdała ich 200). Dostępne były także warzy-
worki (wielokrotnego użycia worki na warzy-
wa), woskowijki, dość sztywne, bo nasączone 
woskiem bawełniane ściereczki do pakowania 
w nie produktów przeznaczonych do spożycia. 
Jak widać pracy niemało będą mieli także… ję-
zykoznawcy.

Za rok – powtórki
Patronat nad imprezą roztoczył Urząd Mia-

sta, a osobiście wiceburmistrz Piotr Gąszcz. 
Rygorystyczne sprawdzanie rzetelności ofero-
wanych produktów zapewnił logistyk imprezy 
„Pora na pola” – internetowy targ naturalnego 
jedzenia. 

W 2020 roku będziemy mieli takich przed-
sięwzięć sześć do ośmiu między czerwcem 
a wrześniem. Być może uda się je połączyć 
z koncertami. Targi żywności pozwolą ama-
torom pożywienia innego niż powszechnie 
dostępne, w atmosferze niedzielnej niespiesz-
ności, znaleźć swą prywatną odpowiedź na 
jedno z pytań istotnych w naszych czasach: jak 
się odżywiać, aby było to rozsądne, zdrowe, 
nienadużywające ponad miarę równowagi, do 
jakiej dążymy, aby żyć w zgodzie z otaczającym 
nas światem. 

Tekst: Zbigniew Kozłowski, 
  foto: Katarzyna Kozłowska

EKOLOGIA I ZDROWIE

Pierwszy józefowski targ zdrowej żywności

Zjedz zdrowo!
W deszczową, wrześniową niedzielę na skwerze obok MOK-u spotkali się 
entuzjaści żywności wytwarzanej w sposób tradycyjny.
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PAMIĘTAMY

W sekundzie ciśnienie wzrosło mi do niepo-
jętej wartości, w ustach suchość. Zamieniłem 
się w galaretę. Nie mogłem wydusić słowa. 
W głowie straszne myśli. – Tato, ratuj! Oddaję 
słuchawkę panu policjantowi.

Starszy sierżant... i podał nazwisko tak, że 
nie zrozumiałem.

– Teraz zapytam o pana dane, by potwier-
dzić, że jest pan ojcem zatrzymanego. 

W głowie mi się kotłuje. Karnie odpowia-
dam na pytania. Sierżant opanowanym gło-
sem dojrzałego mężczyzny kilka razy mówi do 
mnie z elegancją: proszę pana, proszę pana 
i zastrzega, że rozmawia ze mną tylko dlatego, 
bo chce pomóc.

– Proszę pana, zgłosił się do nas poszkodo-
wany mężczyzna, mąż kobiety, która walczy 
o życie i powiedział, że już dzwonił do Berlina 
i tam za 45 000 euro mogą żonę zoperować. 
W Polsce nie ma takich możliwości. W zamian 
on i jego żona wezmą winę na siebie, a syn 
jeszcze dziś wyjdzie na wolność. Tylko chcę po-
móc, proszę pana, zastrzega sierżant.

– Nie mam takich pieniędzy, odpowiadam. 
Potrzebuję czasu.

– A może ma pan coś cennego? – dopytuje 
sierżant.

 Odpowiadam, że nie mam. W której ko-
mendzie jest syn? Chcę tam pojechać.

– W komendzie w Otwocku. Niech pan nie 
przyjeżdża, bo teraz będą brać mu krew na 
alkohol i narkotyki. Nie dopuszczą pana. Tylko 
chcę panu pomóc. A może ma pan coś o dużej 

wartości? Ale szybko, bo czas ucieka. Później 
nie będę mógł panu pomóc – nalega sierżant.

Jestem zdeterminowany i na pograniczu 
wytrzymałości nerwowej.

– Muszę pomyśleć, potrzebuję trochę czasu. 
– To ja zadzwonię do pana za 40 minut. Niech 

pan mi da numer komórki – mówi sierżant.
– Niech pan weźmie od syna, nie wiem 

gdzie leży komórka i się rozłączam.
Natychmiast dzwonię do syna. Komórka 

milczy. Ciśnienie wzrasta. Dzwonię do syno-
wej. Jest zdumiona. Przecież on ma zwolnie-
nie lekarskie! Ma zapalenie ucha, leży w łóżku 
i wyje z bólu. Za chwilę dzwoni syn. Opowie-
działem mu tę ponurą historię. Sądzę, że na 
chwilę przeszedł mu ból ucha.

Natychmiast jadę do józefowskiego komisa-
riatu policji. Dwoje aspirantów: spisują zeznania 
i zadają szczegółowe pytania. Mówią, że nie 
jestem jedynym przypadkiem. Mają wiele ta-
kich zgłoszeń w całej Polsce. Sprawa jest trudna 
i wymaga czasu. Teraz przestępcy stosują me-
todę „na policjanta”, wcześniej „na wnuczka”. 
Przestępców ujęto i kilka tygodni temu skazano. 
Tak będzie i tym razem – zapewniają policjanci 
i chwalą, że nie podałem numeru komórki. 

Był to straszny dzień w moim życiu. Nikomu 
nie życzę, by przez to przeszedł. Sugeruję opa-
nowanie i zimną krew, której mnie zabrakło. 
Oczywiście, łatwo powiedzieć. Ten straszny 
krzyk i płacz będzie prześladował mnie do koń-
ca życia. Tato, ratuj!

Sławomir Kozłowski

Tato, ratuj!
Józefów, czwartek 12 września, godz. 13.10. Dzwoni domowy telefon stacjo-
narny. W słuchawce krzyk połączony z płaczem.
– Tato, ratuj! Miałem wypadek! Na pasach potrąciłem starszą kobietę i jej męża! 
Skręcałem w prawo na czerwonym świetle i dodałem gazu. Kobieta walczy o ży-
cie! Grozi mi osiem lat więzienia! Tato, ratuj! Jestem w komendzie policji.

Policja radzi

Jak nie stać się ofi arą oszustów?
• Przede wszystkim należy zachować ostrożność – jeżeli dzwoni do nas ktoś, kto podszywa 

się pod członka naszej rodziny i prosi o pieniądze, nie podejmujmy żadnych pochopnych 
działań. Nie informujmy nikogo telefonicznie o ilości pieniędzy, które mamy w domu lub jakie 
przechowujemy na koncie. Nie wypłacajmy z banku wszystkich oszczędności.

• Zadzwońmy do kogoś z rodziny, zapytajmy o to, czy osoba, która prosiła nas o pomoc, rzeczy-
wiście jej potrzebuje. Pamiętajmy, że nikt nie będzie nam miał za złe tego, że zachowujemy się 
rozsądnie. Nie ulegajmy presji czasu wywieranej przez oszustów. 

• Niezwykle ważna jest także czujność pracowników banków.
W szczególności pamiętajmy o tym, że w momencie, kiedy ktoś będzie chciał nas oszukać, 

podając się przez telefon za policjanta – zakończmy rozmowę telefoniczną! Nie wdawajmy się 
w rozmowę z oszustem. Jeżeli nie wiemy jak zareagować, powiedzmy o podejrzanym telefonie 
komuś z bliskich. Kolejne połączenia telefoniczne wykonujmy z innego aparatu, np. od sąsiada. 
Niestety zdarza się, że przestępcy przechwytują połączenia telefoniczne.

Prawdziwi policjanci NIGDY nie informują o prowadzonych przez siebie sprawach telefo-
nicznie i nigdy nie proszą też o przekazanie pieniędzy nieznanej osobie.

SP2: Zakończyły się prace 
termomodernizacyjne 
Po termomodernizacji budynku szkoły 
oraz hali sportowej przy Sienkiewicza 
uczniowie mogą wrócić do obu obiektów. 
Od 7 października w szkole będą mogły 
odbywać się lekcje, a w hali – WF oraz 
dodatkowe zajęcia sportowe. Dzięki temu 
w budynku SP nr 2 przy ul. Granicznej zo-
stanie uruchomiona stołówka, biblioteka 
i zajęcia opiekuńczo-dydaktyczne.

Wi-Fi bezpłatnie 
w miejscach publicznych
Na skwerze im. Jana Pawła II oraz w dru-
giej lokalizacji, która wkrótce zostanie 
wybrana, będziemy mogli już niebawem 
korzystać z bezpłatnego Wi-Fi. Józefów 
otrzymał bon na 15 000 euro w ramach 
unijnego programu Wi-Fi 4EU, który ma 
zapewnić mieszkańcom i turystom dostęp 
do wysokiej jakości Internetu w całej Unii 
Europejskiej przez bezpłatne połączenie 
z Wi-Fi w miejscach publicznych, takich 
jak parki, place, urzędy, biblioteki i ośrod-
ki zdrowia.

Ulica Szeroka wspomagana 
z rządowego programu

388 metrów ulicy Szerokiej na odcinku 
Wawerska-Zawiszy Czarnego dofi nansuje 
nam kwotą 748 734 zł rządowy program 
Funduszu Dróg Samorządowych. 

Ścianka wspinaczkowa 
w SP nr 1
W budowanej w Szkole Podstawowej nr 
1 nowej sali sportowej gotowa jest już 
pierwsza w Józefowie ścianka wspinacz-
kowa. Wypróbowali ją już nauczyciele 
WF i chwalili za wykonanie. Oprócz ścian-
ki sala ma bogate zaplecze – wygodne 
szatnie, magazyn sprzętu sportowego, 
a nawet klimatyzację. 

W 14 godzin 
100 km przez Saharę
W Ultra Mirage – biegu na 100 km przez 
piaski Sahary wystartowało 176 bie-
gaczy. Józefowianin Dariusz Wojda 
– wbiegł na metę jako 18! Gratulujemy! 
Przy okazji biegu pan Dariusz prowadził 
zbiórę na budowę studni w Sudanie Po-
łudniowym. Zbiórka jest nadal aktywna 
i można ją wesprzeć. Szczegóły na fb 
i www.jozefow.pl
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Jak to się stało, że zamieszkała 
Pani w Józefowie? 

11 lat temu jeden z moich synów, świeżo 
ożeniony z młodą i przesympatyczną niewia-
stą, postanowił zmienić swoje dotychczasowe 
życie i wyprowadzić się ze stolicy na odległe 
przedmieścia Warszawy, a najlepiej na wieś...

Ponieważ nie należał do najlepiej zara-
biających młodych ludzi, a i my z mężem nie 
mogliśmy się poszczycić posiadaniem dużego 
kapitału, to wymyślił, że powinniśmy połączyć 
nasze środki i razem przedsięwziąć działania 
mające na celu wyprowadzkę z miasta. I tak 
rozpoczęły się poszukiwania nowego miejsca 
dla całej naszej rodziny. 

Szukaliście nowego lokum 
na linii otwockiej?

Mieszkaliśmy w Wilanowie, a przedtem 
również w lewobrzeżnej części Warszawy, dla-
tego początkowo braliśmy pod uwagę kierunki 
raczej w stronę Katowic, Krakowa niż Lublina.

A jednak pewnego dnia syn z żoną wybrali 
się na wycieczkę kolejką w stronę Otwocka, 
wysiedli w Józefowie, rozejrzeli się i powiedzie-
li – Boże, jak tu pięknie. Wrócili do nas – ro-
dziców, zachwyceni swoim odkryciem i zapro-
ponowali, żebyśmy poszukali czegoś w tych 
okolicach.

Powiedzieliśmy dzieciom – proszę bardzo, 
szukajcie – i pozwoliliśmy sprawom toczyć się 
bez naszego udziału. Nie minęło wiele czasu 
i zakomunikowali nam, że znaleźli dom w Mi-
chalinie – blisko lasu. Podali adres, mąż poje-
chał z nimi na rekonesans i potwierdził – to 
jest to. 

Przeprowadzka do lasu to 
diametralna zmiana – nie 
obawialiście się?

Dojrzeliśmy oboje z mężem do tego, aby 
rzucić to wielkie miasto. Ono nas przytłaczało, 
nie czuliśmy się już w nim dobrze. W związku 
z tym chętnie przystaliśmy na tę propozycję, 
szczególnie, że okazała się w zasięgu naszych 
możliwości fi nansowych. Błyskawicznie sfi nali-
zowaliśmy zakup (posiłkując się dłuuugotermi-
nowym kredytem). Cały proces od pomysłu do 
realizacji trwał zaledwie pół roku.

Posiadanie domu, w którym mogliśmy za-
mieszkać razem z naszymi dorosłymi dziećmi 
– być blisko siebie, a zarazem zachować od-
rębność, postrzegam jako luksus. A jeszcze 
rozległy ogród... to jest przestrzeń, w której 
ja osobiście się realizuję. To wspaniałe uczucie 
uprawiać ziemię, dbać o obejście, widzieć re-
zultaty swoich wysiłków. Nie nazbyt łatwe, ale 
niezmiernie satysfakcjonujące. 

Po 11 latach nasze samopoczucie tutaj 
i wrażenia, jakie odnosimy, są nadal doskona-
łe. Jest to absolutnie zjawiskowe miejsce, do 
zakochania się. Bez względu na porę roku cho-
dzę i się zachwycam. Wszystko tu jest na miarę 
człowieka i dla człowieka – balsam dla duszy. 
Jestem ogromnie wdzięczna mojemu synowi 
za ten pomysł i za to, z jaką determinacją do-
piął swego. 

Co Pani ceni najbardziej?
Mieszkamy w lesie, a jednocześnie komuni-

kacja ze stolicą jest rewelacyjna, dzieci pracują 
w Warszawie, ale czas dojazdu jest całkowicie 
do zaakceptowania, a wraca się jednak do za-
cisza...

Po okolicy łatwo jest przemieszczać się ro-
werem czy na piechotę. Każdy dzień zaczynam 
od kilkukilometrowego spaceru po lesie, zabie-

ram psy i idę przed siebie. 
Tutejszy krajobraz przywołuje wspomnie-

nia z dzieciństwa, mieszkałam wtedy z rodzi-
cami w Gdańsku, w cichej i spokojnej dzielnicy 
położonej trochę na uboczu, wśród zieleni, 
dużo było wolnej przestrzeni i piaszczystych 
górek. Czuję, jakby moje życie zatoczyło koło, 
jakbym powróciła do tamtych klimatów... 

Czy to jest Pani miejsce na życie?
Czuję, że naprawdę tak, to miejsce, w któ-

rym powinnam spędzić życie. Nie ma tu ta-
kiego pośpiechu, ciśnienia, że trzeba zdążyć, 
załatwić, dotrzeć gdzieś za wszelką cenę... 
A z drugiej strony nie czuję się tu wyłączona 
z życia towarzyskiego czy kulturalnego – w pół 
godziny docieram do kina, teatru czy galerii.

Najchętniej i najwięcej korzystam z dobro-
dziejstw natury, które oferuje ta lokalizacja 
– lasy, rzeki, zachwycam się ptactwem, które 
słychać rano i pod wieczór, to doskonale robi 
mi na zdrowie.

Nie przepadam za tłumem, więc odpowia-
da mi tutejsza gęstość zaludnienia. Lubię tutej-
szych ludzi – życzliwych, serdecznych. Niezwy-
kle sympatyczny naród tu mieszka. 

Rozmawiała: Katarzyna Marcinkiewicz

Jak to się stało…

Józefowski balsam dla duszy

Od szeregu lat Józefów w rozmaitych rankingach plasuje się w czołówce miejsc posiadających najlepsze warunki do życie. 
Czy to sprawia, że miasto przyciąga nowych mieszkańców? Kim są nowoprzybyli, czy czują się tu jak u siebie? A co mają 
do powiedzenia józefowianie mieszkający tu od dawna, może nawet od pokoleń… Jak postrzegamy nasz wspólny dom… 

Zapraszamy Czytelników do śledzenie nowego cylu, w którym takie pytania zadawać będziemy naszym sąsiadom 
– zarówno tym znanym, jak i tym, o których słyszało dotąd niewielu. 

Jadwiga Jankowska-Cieślak – aktorka teatralna i fi lmowa, warto zobaczyć jej najnow-
szą teatralną kreację w spektaklu „Wyjeżdżamy”, prezentowanym w teatrze Krzysztofa 
Warlikowskiego. W naszym mieście od 10 lat członkini jury konkursu na najpiękniejszy jó-
zefowski ogród.  
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Schola Cantorum Maximilianum z Józefowa 
słynie z niepowtarzalnych wykonań muzyki 
sakralnej. Tym razem jednak chórzyści z Błot 
przeszli samych siebie i zdobywając złoty dy-
plom w kategorii „Sacred music” weszli do 
fi nału Międzynarodowego Konkursu Chóral-
nego w Rimini, w którym na deskach pięknego 
Teatro Amintore Galli rywalizowali o Grand Prix 
konkursu.

Rimini Interna  onal Choral Compe   on to 
wyjątkowe wydarzenie na kulturalnej mapie 
Europy. W tegorocznej 13. edycji konkursu 
rywalizowały chóry z całego świata: Słowacji, 
Indonezji, Wielkiej Brytanii, Czech, Rosji, Litwy, 
Ukrainy, Angoli, Rumunii i Polski.

Jednym z uczestników był chór z małej, józe-
fowskiej parafi i pw. św. Maksymiliana Marii Kol-
bego – Schola Cantorum Maximilianum. Zespół 
liczy ok. 50 osób, zróżnicowanych wiekowo, od 
dzieci, przez licznie reprezentowaną młodzież, 

aż po osoby dorosłe. 
– Repertuar był bardzo wymagający. Przy-

gotowania były żmudne i wymagały poświę-
ceń, ale my nie szukaliśmy wymówek. Weszli-
śmy na scenę z podniesioną głową. Daliśmy 
z siebie wszystko, godnie reprezentując nasz 
kraj, miasto i parafi ę – zaznacza z dumą śpie-
wający w tenorach Kuba.

Ciężka praca chórzystów pod dyrekcją 
Zbigniewa Siekierzyńskiego zaowocowała już 
w czwartek, podczas przesłuchań konkurso-
wych w kategorii „Sacred music”. Chór wyko-
nał 15-minutowy program: Tota Pulchra (Gor-
czycki), Ave Maria (Bruckner), O vos Omnes 
(Casals), Libera me (Lasota) i zdobywając złoty 
dyplom wszedł do wielkiego fi nału, by walczyć 
o Grand Prix konkursu z chórami z pozostałych 
kategorii.

Podczas decydującego przesłuchania chór 
Schola Cantorum Maximilianum wykonał trzy 

utwory: Haec Dies (Zieleński), Christus factus 
est (Bruckner) oraz Ostatni list św. Maksymilia-
na do matki (Łukaszewski). 

– Byliśmy jedynym chórem z Polski w decy-
dującej stawce. Konkurencyjne chóry to bardzo 
silne, dobrze zorganizowane i hojnie fi nanso-
wane zespoły, dlatego tym bardziej jesteśmy 
dumni z naszego wyniku – zaznacza Zbigniew 
Siekierzyński, dyrygent chóru.

– Chciałbym, żeby chociaż w co 50 parafi i 
w Europie był chór śpiewający na takim pozio-
mie – komentuje na gorąco po występie Rado-
sław Walasek.

Choć ostatecznym zwycięzcą konkursu zo-
stał rosyjski Akademicki Chór Uniwersytetu 
Federalnego im. Jelcyna zza Uralu, chórzyści 
wracają z Włoch ubogaceni nowym doświad-
czeniem i motywacją do dalszego rozwoju 
artystycznego. Kto wie, być może chór z Błot 
kiedyś także wywalczy awans na Chóralne Mi-
strzostwa Świata.

(Schola Cantorum Maximilianum)

Akcja Narodowe Czytanie ma już kilkuletnią 
tradycję. Zaczęło się w 2012 roku za prezyden-
tury Bronisława Komorowskiego. Idei przy-
świecała intencja szerokiego rozpropagowania 
literatury narodowej nie tylko w procesie na-
uczania w szkołach, ale także w zwyczajnym 
życiu. Podczas poprzednich edycji czytano 
fragmenty „Pana Tadeusza”, dzieł Fredry, „Try-
logii” Sienkiewicza, „Lalki” Bolesława Prusa, 
„Quo Vadis”, „Wesela”, „Przedwiośnia”. Tym 
razem, jako temat, wybrano nowele polskie. 
Teksty, których wspólnym mianownikiem jest 
polskość w połączeniu z treściami uniwer-
salnymi, refl eksją nad człowiekiem i społe-
czeństwem. Ich zwięzła forma idzie w parze 
z mistrzostwem stylu i plastycznością, która 
pozostawia w umysłach czytelników niezapo-
mniane wrażenia. (…) Dziś teksty te nie straciły 
nic ze swej aktualności. Uczą nas, że w życiu 
powinniśmy kierować się szlachetnością i soli-
darnością, że nie wolno nam stracić wrażliwo-
ści na ludzką krzywdę ani zapomnieć o naszej 
historii…” – napisali w przesłaniu autorzy po-
mysłu prezydent Andrzej Duda z małżonką.

Po wstępie dyr. Ewy Ziemińskiej i odśpiewa-
niu „Roty” zgromadzeni mogli się rozkoszować 
najlepszymi fragmentami polskich nowel. Za-
częło się od „Dymu” Marii Konopnickiej. Przej-
mująca historia matki, która prowadziła dom 
swemu synowi, robotnikowi fabryki, co gorąco 
modliła się o jego powodzenie i przeżywała 

tragiczny koniec, gdy ów zginął w wypadku. 
Następnie czytano nowelę „Sachem” Sien-

kiewicza. Historia upokorzonego wodza Indian 
była nam przybliżana przez Maję Sadowską, 
Martę Adrich – uczennice klas VI oraz przez 
Magdalenę Jedlińską, która uczy w Szkole Pod-
stawowej nr 1 języka polskiego.

Opowiadanie „Dobra Pani” czytali: Katarzy-
na Stachelska – nauczycielka języka polskiego, 
Teresa Uzarska, uczennice: Magdalena Za-
wadzka, Weronika Makowska; Danuta Dobroń-
ska – kierownik świetlicy, wychowawczyni Kin-
ga Karpińska-Łączyńska i jej córka Laura oraz 
Adam Tyszka – nauczyciel języka polskiego.

W tych wspaniałych okolicznościach przy-
rody – pod koniec spotkania wyszło słońce 
– sącząc lemoniadę, uczestnicy Narodowego 
Czytania 2019 słuchali kolejnych opowiadań. 
„Katarynkę” Bolesława Prusa odczytały rodzi-
ny Bartczaków i Kaczmarczyków. 

Tekst: Zbigniew Kozłowski, foto: Zofi a Nowaczyk

Złote laury dla józefowskiego chóru

Narodowe Czytanie 2019
Ciepłe, choć nie upalne sobotnie przedpołudnie 7 września. Trochę zanosi się 
na deszcz. Wśród zieleni przed szkołą im. Olofa Palmego blisko 50 osób tworzy 
krąg. Jest wiceburmistrz Piotr Gąszcz i radny Damian Podolski, są zaprzyjaźnio-
ne ze szkołą panie z Uniwersytetu Trzeciego Wieku Teresa Uzarska i Elżbieta Tu-
rek, a także pensjonariusze pobliskiego Domu Opieki „Józefi na”. Malarka Kinga 
Pawełska tworzy swój obraz – ochrowy brzeg, plaża, seledynowe morze. Obok 
malarki stosowny sztafaż: sza  a z podobiznami Sienkiewicza i Konopnickiej, 
szklane kara  i, gliniane naczynia, maszyna do pisania…

W YDAR Z YŁO SIĘ  W KULTUR ZE
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EKOLOGIA I ZDROWIE

Dyżury radnych 
Przewodniczący Rady Miasta Mariusz Batorski oraz Wiceprzewodnicząca Rady Miasta Urszula 
Zielińska przyjmują interesantów w czwartki w godz. 16.30–17.00 po uprzednim umówieniu. 
Monika Wachnik 7 października, Izabela Szczeblewska 14 października, Jakub Bajtler 
21 października, Mariusz Breś 28 października – godz. 16.30–17.00. Termin spotkania prosimy 
konsultować telefonicznie: 22 779 00 27 lub e-mailowo: m.wronska@jozefow.pl

Opadająca na ziemię biomasa 
to pokarm dla drzew

Czy rzeczywiście konieczne jest grabienie 
działki do ostatniego listka i ostatniej sosno-
wej igiełki? Wiadomo, posiadacze niewielkich 
działek wyboru nie mają – zwłaszcza gdy na 
ich działce lub działce sąsiada rośnie np. okaza-
ły dąb czy klon. Wtedy konieczne jest zebranie 
wszystkich liści, żeby można było po działce 
się poruszać. Gdy działka jest większa, warto 
temat przemyśleć. Nie każdy, co zrozumia-
łe, chce na całej powierzchni zachować leśny 
charakter. Warto jednak pomyśleć o wydzie-
leniu stref : użytkowej (utwardzone dojścia 
i dojazdy), rekreacyjno-ozdobnej z trawnikiem 
i ozdobnymi krzewami oraz części leśnej. Na 
tej ostatniej można do minimum ograniczyć 
zabiegi grabienia, a nawet zbierania suchych, 
połamanych gałęzi. 

Opadająca na ziemię biomasa to pokarm dla 
rosnących drzew. To próchnica potrzebna rośli-
nom do życia i ochrona przed nadmiernym pa-
rowaniem w upalne dni oraz zbiornik na wodę 
podczas ulewnych deszczy. To też akumulator 
dwutlenku węgla pochłoniętego przez rośliny 
i w procesach butwienia w sposób powolny 
i naturalny uwalnianego. Pozbawiając drzewa 
warstwy ściółki utrudniamy im życie, powo-
dujemy, że są mniej odporne na suszę i mają 
ograniczony dostęp do substancji odżywczych.

Niewiele pomoże nawadnianie, bo woda 
zostanie zużyta przez rosnącą pod drzewami 
trawę lub odparuje, a także nawożenie, jeżeli 
stosować będziemy nawozy do trawnika. Na-
wet zastosowanie nawozów do iglaków (są one 
zakwaszające, więc zamiast trawy po jednym 
sezonie będzie piękny mech) nie zastąpi próch-
nicy. Dlatego warto ograniczyć sprzątanie dział-
ki z pozostałości roślinnych do niezbędnego 
minimum. 

Pożytki z kompostowania
Jeżeli jednak resztki roślinne powstają 

w ogrodzie, można rozważyć ich komposto-
wanie we własnym zakresie. Zwłaszcza, że 
przepisy znowelizowanej ustawy o utrzymaniu 
czystości i porządku w gminach przewidują 
możliwość wprowadzenia obniżek opłat dla 
mieszkańców, którzy poddawać będą kompo-
stowaniu bioodpady (odpady zielone i resztki 
kuchenne).

Założenie kompostownika jest proste. Go-
towe kompostowniki lub termokompostow-
niki można kupić w marketach budowlanych 
lub sklepach ogrodniczych. Możemy również 
zrobić kompostownik sami, pamiętając o tym, 
by gromadzone odpadki miały zapewniony do-
pływ powietrza i odpowiednią wilgotność. La-
tem kompost podlewamy, jesienią i zimą warto 
osłonić go przed nadmiarem wilgoci. Dopływ 
powietrza zapewnią ścianki boczne – z luźno 
ułożonych desek lub siatki ogrodniczej oraz 
mieszanie kompostu od czasu do czasu.

Warto zadbać, aby nasz samodzielnie wy-
konany kompostownik miał dwie komory: 
do jednej wrzucamy na bieżąco nasze odpady, 
a w drugiej spokojnie rozkłada się to, co ze-
braliśmy wcześniej. Przed zimą warto opatulić 
kompost, aby procesy biologiczne mogły nadal 
przebiegać (choć wolniej niż latem). Najlepiej 
zrobić to przykrywając zgromadzony materiał 
grubą warstwą liści.

Dżdżownice kalifornijskie 
– miłośniczki celulozy

Na kompostownik nie potrzeba wiele miej-
sca – zmieści się nawet na malutkiej działce. 
Dobrze prowadzony kompost nie wydziela 
przykrych zapachów. Pomocne są preparaty 
biologiczne (do nabycia w sklepach ogrodni-

czych), dżdżownice lub po prostu zaszczepie-
nie nowego kompostu dawką tego już doj-
rzałego. Wprowadzając do kompostownika 
dżdżownice kalifornijskie (są wyjątkowo wy-
dajne i wbrew nazwie całkiem dobrze znoszą 
klimat nadwiślański) pamiętajmy o niezbędnej 
im do budowania jajeczek celulozie. Znajdzie-
my ją w papierowych wytłoczkach do jajek, 
zużytych papierowych ręcznikach, fi ltrach do 
kawy). Papier przed wrzuceniem do kompo-
stownika warto rozdrobnić.

Do kompostu możemy wrzucać domo-
we odpady kuchenne (obierki, fusy od kawy 
i herbaty itp. – bez resztek mięsnych), odpady 
zielone z ogrodu (trawa z koszenia, chwasty 
zanim zakwitną, liście). Powstający kompost to 
bardzo cenny surowiec. Józefowskie piaski bar-
dzo sobie chwalą dodatkową dawkę substan-
cji odżywczych. Kompost poprawia strukturę 
gleby, wzbogaca ją w materię organiczną i jest 
naprawdę dobrym i bezpiecznym nawozem 
naturalnym. Można go stosować pod rośliny 
ozdobne, drzewa i krzewy a nawet pod warzy-
wa lub do zasilenia trawnika (jeżeli powstały 
kompost nie jest w pełni jednorodny, warto go 
wtedy przesiać i rozłożyć na trawniku po ostat-
nim koszeniu – jak wiosną trawka odbije, nie 
będzie go widać).

Przycinamy krzewy i drzewa 
– co z gałęziami?

Problemem mogą być gałęzie z wycina-
nych lub przycinanych drzew lub krzewów. 
Te grubsze, po pocięciu i wysuszeniu, można 
spalić w kominku lub w piecu (spora część 
budynków jest nadal ogrzewana piecami na 
paliwa stałe, a drewno to przyjazny środowi-
sku, bo odnawialny surowiec energetyczny). 
Popiół drzewny też można dodać do kompo-
stu – nic się nie zmarnuje. Resztę gałęzi warto 
rozdrobnić (pojawiają się już fi rmy oferujące 
nie tylko wycinkę drzew, ale również rozdrab-
nianie gałęzi) i dodać do kompostu lub zużyć 
do wyściółkowania powierzchni pod krzewa-
mi. Ponieważ odpady pochodzące z drzew 
liściastych zawierają dużo garbników, mogą 
powodować spowolnienie wzrostu roślin 
w pobliżu. Dlatego też lepiej do ściółkowania 
używać odpadów rozdrobnionych i przekom-
postowanych.

Stosując kompost w ogrodzie trzeba pa-
miętać o wymaganiach roślin dotyczących 
odczynu gleby. Zwłaszcza gdy kompostuje-
my igły sosnowe nasz nawóz może być zbyt 
kwaśny (choć różanecznikom na pewno się 
spodoba). Warto wtedy dodać do kompostu 
nawozu wapniowego (np. dolomitu) i pro-
blem z głowy. Jednak nawożenie i uprawa 
roślin w ogrodach Józefowa to zupełnie od-
rębny temat.

Małgorzata Fiedukowicz
Kierownik Referatu Zamówień Publicznych 

i Ochrony Środowiska UM Józefowa

Zielono na działce
Rozpoczyna się pora jesiennych porządków na działkach i już wkrótce nasze 
ulice i chodniki „zdobić” będą setki plas  kowych worków wypełnionych po 
brzegi liśćmi i sosnowymi kolkami. Niewątpliwie ilość tych odpadów odbiera-
nych od właścicieli posesji w ramach opłaty za wywóz śmieci (przed reformą 
z 2012 roku taki odbiór nie był prowadzony i mieszkańcy pozbywali się tych 
odpadów wywożąc je do lasu lub paląc na posesjach, a kontenery zamawiali 
nieliczni) ma wpływ na wzrost ceny, jakie miasto płaci fi rmie Lekaro za świad-
czone usługi.
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SPORT I REKREAC JA

Pożegnanie z jogą w parku
Od czerwca, w każdą niedzielę, mieszkańcy Józefowa i okolic mogli korzystać z bezpłatnych 

sesji jogi, które odbywały się w ramach projektu „Joga w parku”. 
Jak się okazuje, ten rodzaj aktywności cieszy się coraz większym zainteresowaniem – świad-

czy o tym frekwencja na sesjach, która była spora, i to bez względu na pogodę, przez całe lato. 
Niestety letnia przygoda z jogą dobiegła już końca – 29 września na trawniku przed Urzę-

dem Miasta odbyło się ostanie już spotkanie z tego cyklu.
Miejmy nadzieję, że po kilku miesiącach uczestnicy wspólnych ćwiczeń nie zasiądą w fote-

lach, ale z powodzeniem będą kontynuować pracę nad swoją formą i kondycją fi zyczną również 
jesienią i zimą. Szczególnie, że w Józefowie mamy sprzyjające temu warunki. 

Nie dość, że funkcjonują studia i kluby, gdzie można ćwiczyć odpłatnie (nie tylko jogę zresztą) 
– w tym chociażby w MOK-u czy ICSiR, to mamy także szereg lokalizacji wyposażonych w urzą-
dzenia ogólnodostępne do samodzielnych ćwiczeń na świeżym powietrzu. 

Dla przypomnienia siłownie pod chmurką w Józefowie znajdują się przy ulicach Asnyka, Dłu-
giej, Moniuszki, Malinowskiego, Zielonej, Dolnej, przy skwerze im. św. Jana Pawła II, a także 
ostatnio uruchomiona – obok zrewitalizowanego budynku przy Wyszyńskiego 11.

Jesienna kobieta
Panie, w których obudził się duch jogina, mogą kontynuować praktykę w ramach programu 

„Jesienna PRO Kobieta 50+”. 
Mimo pięćdziesiątki w tytule projekt skierowany jest do kobiet od 45. roku życia, obejmuje 

jogę, nordic walking i gimnastykę w wodzie (łącznie 24 godziny zajęć z instruktorem). Celem 
programu jest podniesienie poziomu sprawności fi zycznej dojrzałych kobiet oraz profi laktyka 
nadwagi i chorób cywilizacyjnych. Program współfi nansowany jest przez Ministerstwo Sportu 
i Turystyki, Integracyjne Centrum Sportu i Rekreacji oraz miasto Józefów, a organizatorem jest 
ESPAR 50+ (Europejskie Stowarzyszenie Promocji Aktywności Ruchowej 50+). Informacje i zapi-
sy: Marta Gaworska, tel. 600 546 989.

Dlaczego warto?
Nie od dziś wiadomo, że regularnie uprawiana aktywność fi zyczna wpływa pozytywnie 

na nasze zdrowie, poprawiając krążenie i wydolność oddechową, uelastyczniając stawy oraz 
wzmacniając mięśnie. Jest zbawienna nie tylko dla naszego ciała, ale i ducha. Codzienna dawka 
ruchu pomaga zredukować stres, poprawia koncentrację i sprawność umysłu, dodaje energii 
i wigoru. Po wysiłku łatwiej też się zrelaksować i wyciszyć, gdy przyjdzie na to pora. 

Zachęcamy Państwa do inwestowania czasu i wysiłku w pracę nad kondycją i sprawnością. 
K.M.

Ruszajmy się jesienią
Ładna pogoda zachęcają do spędzania czasu na świeżym powietrzu. W lesie 
w ogrodzie, czy nawet pośród miejskiej zabudowy – letnie miesiące po pro-
stu sprzyjają wycieczkom pieszym, rowerowym, ogólnie większej aktywno-
ści ruchowej. Ale gdy za oknem wiatr i słota zaczynamy tracić energię i chęci 
do działania… Nie dawajmy się, szukajmy nowych wyzwań!

MLKS Józefovia 
po wrześniowych 
zmaganiach

Pierwsza drużyna naszego klubu we wrze-
śniu zdobyła kolejne punkty w rozgrywkach IV 
ligi. 7 września niestety uległa 2:1 w Warce, ale 
już 15 września na własnym stadionie wygra-
ła 2:1 ze Zniczem II Pruszków, zdobywając trzy 
punkty. 21 września w wyjazdowym meczu z KS 
Raszyn co prawda zdobyliśmy 1 punkt remisu-
jąc 1:1, ale mecz wszystkim zapadnie na długo 
w pamięci. To było spotkanie wielkiej niespra-
wiedliwości i kontrowersji. Józefovia prowadzi-
ła do ostatnich minut meczu (przynajmniej tak 
informował sędzia, który w 88. minucie poka-
zał, że dolicza trzy minuty), niestety z niewia-
domych przyczyn owe trzy minuty zamieniły 
się w dziewięć, które wykorzystali zawodnicy 
KS Raszyn i w 97. minucie strzelili nam gola, po 
którym sędzia odgwizdał koniec gry. Emocje za-
wodników i nie tylko sięgnęły zenitu i posypały 
się czerwone kartki. Na szczęście nasi piłkarze 
szybko się podnieśli i pokazali, że nie oglądają 
się za siebie i w meczu Pucharu Polski w środę 
25 września wygrali 0:6 z Błonianką II Błonie, 
awansując do 1/8 fi nału warszawskiego, w któ-
rej zmierzą się z Victorią Sulejówek.

A-klasa po wrześniowych meczach: wygra-
nych 0:1 z Advitem Wiązowna i 4:2 z CKS-em 
Celestynów oraz przegranej 2:1 z Amurem 
Wilga, mając na konice 12 punktów zajmuje 
wysokie 5. miejsce, tracąc do lidera tylko czte-
ry punkty.

Jeszcze jedna nowinka…
Nasz klub od kwietnia starał się przystąpić 

do programu certyfi kacji szkółek PZPN (pro-
gram jest ogólnopolski, a procedury skompliko-
wane). Szyld „Szkółka PZPN” nie tylko podnosi 
pres  ż klubu, ale również – i to chyba dla nas 
najważniejsze – jest gratyfi kowany fi nansowo. 
Nie będą to co prawda pieniądze, które roz-
wiążą wszystkie problemy Józefovii, ale pomo-
gą w części podnieść poziom szkolenia. Dzięki 
ogromowi pracy jednego z członków zarządu 
Tomasza Gołembiewskiego oraz zaangażowa-
niu rodziców udało nam się spełnić wszystkie 
warunki konkursu (dokumentacja i odwiedziny 
weryfi katora PZPN). Do końca września mamy 
otrzymać wiadomość z PZPN, czy MLKS Józefo-
via otrzyma status „Szkółki PZPN”, a co za tym 
idzie dofi nansowanie.

Niezależnie od wyniku konkursu dziękuje-
my wszystkim rodzicom i osobom zaangażo-
wanym w pomoc przy składaniu wniosków. 
Jesteście nieocenieni!

Zapraszamy na wszystkie mecze rundy je-
siennej, a szczególnie na spotkania IV ligi.

Kontakt w każdej sprawie związanej z Józefovią 
pod numerem tel. 533 491 908. 

Ewa Komar
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Sokołowska trzecia w Polsce

Pingpongowa jesień rozpoczęta

Runmageddon urzeczony Urzeczem 
Po warszawskim Służewcu, lotnisku Bemowo i garnizonie Modlin największy w Polsce ekstremalny bieg przez przeszko-
dy został zorganizowany w kolejnym, atrakcyjnym zakątku Mazowsza. Runmageddon Urzecze, jak sama nazwa wskazu-
je, trafi ł nad dobrze nam znany prawy dopływ Wisły, a areną zmagań śmiałków była trasa wytyczona wokół stadionu 
Mazura Karczew. 

Tysiące uczestników w każdym wieku, któ-
rzy w weekend 14–15 września zdecydowali się 

na przyjazd do Karczewa, mieli do wyboru aż 
siedem formuł. Poza standardowymi – Intro (3 

kilometry i 15+ przeszkód), Rekrut (6 km i 30+ 
przeszkód), Classic (12 km i 50+ przeszkód) oraz 
Hardcore (21 km i 70+ przeszkód) dla dzieci 
przygotowany został Runmageddon Kids (1 km 
i 10 przeszkód), dla młodzieży Runmageddon 
Junior (2 km i 15+ przeszkód), natomiast dla ro-
dzin Runmageddon Family. Mało tego. Atrakcją 
dodatkową był Nocny Rekrut, czyli bieg przez 
przeszkody pokonywany grubo po zmroku. 

Wszyscy, którzy przystąpili do zawodów, 
poza bojowym nastawieniem w trasę „zabra-
li” także masę uśmiechu. Ideą naczelną Run-
mageddonu bowiem, poza oczywistą walką 
z własnymi słabościami, jest budująca świetną 
atmosferę praca zespołowa. Często niezbęd-
na, by pokonać pionowe ściany, przeczołgać 
się w głębokim błocie pod zasiekami, przepły-
nąć rów z wodą czy też zmierzyć się z wysokimi 
płomieniami. Tekst i foto: Maciej Piłat

Ogromny sukces podczas Mistrzostw Polski 
Seniorek i Seniorów w Judo odniosła repre-
zentująca Yuko Józefów juniorka Alicja Soko-
łowska. Urodzona w 2000 roku zawodniczka, 
występująca w kategorii powyżej 78 kg, zajęła 
w Rybniku trzecie miejsce i wywalczyła brązo-
wy medal. Podium wywalczone przez Sokołow-
ską 21 września na najważniejszej imprezie roku 
w kraju to najważniejszy sukces w historii Yuko 
(do tej pory był nim brąz Igora Matusiaka także 

wśród seniorów, ale podczas Pucharu Polski).
Alicja Sokołowska to zawodniczka, która 

otrzymała powołanie do kadry narodowej 
Polskiego Związku Judo na drugie półrocze 
2019 roku. Poza nią zaszczytu tego dostąpili 
także inni judocy józefowskiego Yuko: juniorka 
Julia Zarycka (kat. 63 kg), junior Igor Matusiak 
(kat. 66 kg), kadetka Zuzanna Woźniak (kat. 
48 kg) oraz kadeci Szymon Szymański (kat. 
66 kg), Jakub Prokopczuk (kat. 81 kg), Jakub 

Pec (kat. 60 kg) i Michał Kaliniecki (kat. 60 kg). 
Gratulujemy!

Wyniki Mistrzostw Polski Seniorek i Senio-
rów w Judo w Rybniku (kat. +78 kg)
1. Paula Kułaga (UKS Copal Trzcianka)
2. Kinga Wolszczak (WKS Śląsk Wrocław)
3. Alicja Sokołowska (UKJ Yuko Józefów) i Anna 
Załęczna (TKS Judo Toruń) MP

W pierwszą niedzielę września w hali Inte-
gracyjnego Centrum Sportu i Rekreacji roze-
grany został Ogólnopolski Turniej Miłośników 
Tenisa Stołowego. Zawody podzielone zosta-
ły na sześć kategorii. Wśród nich znalazły się 
bardzo widowiskowe deble. Poza rywalizacją 
o medale, nagrody rzeczowe i puchary zarów-
no uczestników, jak i kibiców turnieju przycią-

gały atrakcje towarzyszące. Na demonstra-
cyjnym stoisku Pongori by Decathlon chętni 
testowali profesjonalny i amatorski sprzęt 
do tenisa stołowego, zaś podczas otwartych 
warsztatów szkoleniowych z techniki serwisu 
prezentowane były różne rodzaje tego zagra-
nia oraz jego znaczenie w meczach o punkty. 

MP

SPORT I REKREAC JA

Kategoria młodzików: 
1. Igor Murasicki
2. Michał Sawecki
3. Magdalena Zatyka
4. Mateusz Zapaśnik

Kategoria juniorów:
1. Mikołaj Jurek
2. Igor Murasicki
3. Wiktoria Serafi n
4. Oliwia Zawiasa

Kategoria weteranów 
(+39,5):
1. Paweł Chułerański
2. Rafał Suszycki
3. Piotr Szablewski
4. Anna Trzaskowska

Kategoria amatorów:
1. Adam Kępa
2. Tomasz Osiński
3. Krys  an Spilaszek
4. Adam Kopytek

Kategoria debli:
1. Cymerman/Buchalski 
2. Ocipka/Ocipka 
3. Szablewski/Osiński 
4. Kępa/Suszycki

Kategoria open:
1. Kamil Smoliński 
2. Rafał Suszycki 
3. Paweł Chułerański
4. Mateusz Cymerman
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Józefovia Józefów

Uniwersytet Trzeciego Wieku

W Miejskim Ośrodku Kultury polecamy

Pongori Artengo 
IKRTS Józefów

Miasteczko ruchu drogowego 
Miejscem nauki zasad ruchu drogowego, 

doskonalącym umiejętności kierowania ro-
werem w warunkach zbliżonych do rzeczywi-
stych, jest miasteczko ruchu drogowego. 

Nasze józefowskie miasteczko jest miej-
scem, w którym funkcjonariusze służb mundu-
rowych, w ramach zajęć wychowania komuni-
kacyjnego realizowanych w naszych szkołach 
podstawowych, przygotowują małoletnich 
kandydatów do egzaminów na karty rowero-
we. Jazda po trasach miasteczka ma nauczyć 
młodych rowerzystów bezpiecznego porusza-
nia się w ruchu drogowym, wykorzystywania 
wiedzy teoretycznej w rozpoznawaniu i prze-

strzeganiu znaków drogowych. Poza tym uczy 
integracji i poruszania się z innymi rowerzysta-
mi. Mniejsze dzieci zapoznają się z zasadami 
ruchu pieszych, co powoduje, że miasteczko 
pełni funkcję edukacyjną.

Dla osób indywidualnych miasteczko 
czynne jest codziennie od godziny 16.15 oraz 
w weekendy od 8.00 do zmroku. Jeśli ktoś 
chciałby skorzystać z wsparcia funkcjonariu-
szy straży miejskiej w Józefowie w zakresie 
zasad ruchu drogowego, proszony jest o kon-
takt w godzinach dyżurów strażników do 
piątku w godzinach 16.00–18.00 oraz w so-
boty i niedziele w godzinach 10.00–14.00.

Do korzystania z infrastruktury miastecz-
ka zapraszamy osoby indywidualne w wieku 
3–12 lat oraz grupy zorganizowane. Tych, któ-
rzy potrafi ą samodzielnie jeździć rowerem i są 
wyposażeni w kaski ochronne. 

Dodatkowo  dla uczniów klas czwartych, 
którzy będą zdawali na kartę rowerową, na 
wrzesień i październik oraz w drugim seme-
strze (w maju i czerwcu) zaplanowano po dwa 
zajęcia z funkcjonariuszem Komendy Powiato-
wej Policji Wydziału Ruchu Drogowego, który 
wspomoże nauczycieli w wybranym przez nich 
temacie z zakresu ruchu drogowego.

Wioleta Sztengauzer
Referat Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu

IV liga, grupa II:

W tym miesiącu podopieczni Damiana 
Politańskiego dwukrotnie podejmą na swym 
stadionie drużyny przyjezdne. 12 października 
o godz. 12.00 odbędzie się mecz z silną Bło-
nianką Błonie, natomiast 26 października także 
w samo południe „Józa” zmierzy się z Mszczo-
nowianką Mszczonów. Oba spotkania odbędą 
się przy ulicy Dolnej 19.

Klasa A, grupa II:
Bezpośrednio po meczach pierwszej druży-

ny własnym kibicom zaprezentują się piłkarze 
rezerw Józefovii. 12 października o godz. 14.00 
podejmą PKS Radość, zaś 26 października 
o godz. 14.30 zmierzą się z faworytem rozgry-
wek – OKS-em Otwock. Mecze odbędą się na 
stadionie przy ulicy Dolnej 19.

MP

Inauguracja nowego roku akademickiego 
w środę 2 października w Miejskim Ośrodku 
Kultury. W programie wykład dr Grzegorza 
Kostrzewy-Zorbasa na temat rankingów potęg 
świata – demografi a, gospodarka, cywilizacja. 
Przed wykładem fi lm „Muzykoterapia” zreali-
zowany przez słuchaczy UTW.

Na wykłady UTW wstęp jest wolny, odby-
wają się w środy o godz. 18.00 w sali wido-

wiskowej Miejskiego Ośrodka Kultury. UTW 
zaprasza:
• 9.10 – Luciano Pavaro    – tenor wszech-

czasów – dr Agnieszka Kurowska-Jarecka 
• 16.10 – Jak patrzeć na genezę II wojny 

światowej – prof. Cezary Król
• 23.10 – Budapeszt nie tylko znanymi szla-

kami – Andrzej Pasławski, podróżnik
• 30.10 – Film dokumentalny jako czynnik 

integracyjny młodych ojczyzn na przykła-
dzie fi lmu „Falenicka Atlantyda” – Irene-
usz Dobrowolski, reżyser fi lmowy

• 6.11 – Wojna polsko-bolszewicka – gene-
za, konsekwencje – dr Janusz Osica
W programie UTW, oprócz wykładów, są 

wyjazdy do teatrów, na koncerty, wycieczki 
krajowe i zagraniczne, turnusy wypoczynko-
wo-rehabilitacyjne, zajęcia sportowe.

Więcej szczegółów na www.utw.jozefow.pl. 

Wystawę plenerową „…Ostatnia sesja 
zdjęciowa…” Najnowsza wystawa fotografi i 
przygotowana przez Miejski Ośrodek Kultury 
we współpracy z Januszem Prządką. Józefovia-
nista udostępnił gromadzoną przez długie lata 
kolekcję przedmiotów znalezionych na terenie 
Józefowa i Michalina. Są wśród nich związane 
z przedwojenną i powojenną historią naszego 
regionu: stare narzędzia cieśli i stolarzy, lampy, 
zamki i klucze, przedmioty codziennego użyt-
ku. Wszystkie, pozbawione dzisiaj funkcji użyt-
kowej, ale obdarzone kulturowym znaczeniem, 
dzięki wystawie znów stają się bohaterami wła-
snej opowieści. Miejsce: Galeria Park.
• Piątek 11 października o godz. 18.00 – Dom 

Nauki i Sztuki (wstęp wolny)
Sztuka dla dorosłych „Art nouveau, czy-

li co nieco o secesji” – prowadzi mgr historii 

sztuki Katarzyna Białkowska-Cacko. 
• Godz. 18.30 – Miejska Biblioteka Publiczna 

w Józefowie przy ul. Skłodowskiej-Curie 5/7
„Para-buch! Książka w ruch!” – W koloro-

wym zielniku (dzieci w wieku 6–9 lat). Zapra-
szamy na pierwsze spotkanie w ramach nowe-
go, ogólnopolskiego projektu edukacyjnego: 
„Para-buch! Książka w ruch!”. Spotkanie opra-
cowane w oparciu o książkę „Zielnik” Henryka 
Grabarczyka. Prowadzenie: Kasia Puchalska, 
zielarka, fi toterapeutka, architekt krajobrazu, 
terapeutka zajęciowa. Obowiązują zapisy. 
• Piątek 18 października o godz. 18.00 – sala 

widowiskowa MOK (wstęp wolny)
Premiera płyty „Nie wątp” Marcina War-

gockiego – mieszkańca Józefowa, który przy-
godę z gitarą rozpoczął mając czternaście lat, 
sam się uczył na niej grać. Obecnie Marcin ma 

czterdzieści lat, żonę i trójkę dzieci. Miłość i pa-
sja do muzyki są w nim cały czas. 
• Sobota 19 października o godz. 18.00 – sala 

widowiskowa MOK
Koncert „Komeda fi lmowo”. Wykonawcy: 

Robert Wypasek – saksofon, Michał Jakubczak 
– piano, Paweł Zwierzyński – kontrabas, Mate-
usz Lorentowicz – perkusja, Artur Łukasik – sło-
wo wiążące. Cena biletu: 20 zł. 
• Piątek 25 października o godz. 18.00 – Kino 

Muza w MOK (seans niebiletowany)
Cykl fi lmów dokumentalnych „Porozma-

wiaj z naturą” – II fi lm „Antropocen: epoka 
człowieka”. 
• Sobota 26 października o godz. 18.00– sala 

widowiskowa MOK (wstęp wolny)
Fantastyczny koncert „Skrzypce w nowej 

odsłonie” w wykonaniu Ilony Perz-Golki. 
Koncert z pokazami laserowymi i dymami. Sło-
wo wiążące – Mar  na Jackowicz-Bochenek. 

II liga mężczyzn:
W ramach trzeciej kolejki rozgrywek pod-
opieczni Pawłą Chułerańskiego 27 październi-
ka o godzinie 11.00 w hali Integracyjnego Cen-
trum Sportu i Rekreacji podejmą zespół Tęczy 
Budki Piaseckie. 

POLEC AMY 
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W razie awarii 
oświetlenia ulicznego
O oświetlenie uliczne w Józefowie dba 
fi rma ELVOT Bogdan Uziębło. Zgłosze-
nia awarii: tel. 698 500 084, e-mail: 
elvot@tlen.pl

Józefów nad Świdrem – Pismo Samorzą-
dowe 1543 ISSN1427-9525 
Wydawca: Rada Miasta Józefowa 
Adres redakcji: ul. Kard. Wyszyńskiego 1, 
bud. B, 05-420 Józefów, 
redakcja.jns@jozefow.pl 
Redaguje Wanda Zagawa z zespołem 
Współpracują: Lidia Dańko, Tomasz Mar-
cinkiewicz, Sylwia Papis, Maciej Piłat, Ja-
kub Bajtler, Zbigniew Kozłowski
Kolegium Redakcyjne: Przewodnicząca 
– Marianna Jakubowska, Wojciech Glinka, 
Barbara Kaczorek, Grzegorz Kruk, Anna 
Masik, Krystyna Olesińska, Wanda Zagawa 
Korekta: Maciej Piłat 
Opracowanie grafi czne i skład: ARTTON 
Katarzyna Marcinkiewicz
Druk: Drukarnia RAJGRAF
Oddano do druku: 2.10.2019 
Okładka: Józefowskie korale jesieni, fot. To-
masz Marcinkiewicz
Dyżur redakcyjny – Wanda Zagawa: 
piątki w godz. 15.00–16.00, tel. 22 779 00 27

W sprawie odpadów 
komunalnych
Referat Gospodarki Komunalnej 
Urzędu Miasta ul. Kard. Wyszyńskie-
go 1, tel. 22 779 00 55
Zakład Obsługi Piękne Miasto
tel. 22 612 13 37, kierownik@zojoze-
fow.pl
Biuro Obsługi Klienta Lekaro 
tel. 22 185 52 51, lekaro@lekaro.pl

Ważne telefony: 
Burmistrz Marek Banaszek i wice-
burmistrz Piotr Gąszcz: 22 779 00 25
Biuro Obsługi Klienta Urzędu Miej-
skiego: 22 779 00 00, fax 22 779 00 15
Przewodniczący Rady Miasta Ma-
riusz Batorski: 22 779 00 40
Straż Miejska: 22 789 22 12, 
513 188 882
Straż Miejska w Józefowie pełni służbę 
w dni robocze w godz. 7.00–22.00
Policja: 22 789 21 07, dzielnicowy 
rejonu nr 1 mł.asp. Piotr Chudek tel. 
600 997 498, dzielnicowy rejonu nr 2 
mł.asp. Tomasz Wasążnik tel.600 997 
472, dzielnicowy rejonu nr 3 st. sierż. 
Piotr Firląg tel. 600 997 484

Punkt Selektywnej Zbiórki Odpa-
dów Komunalnych czynny w soboty 
w godz. 8.00–18.00. Uwaga! Dojazd 
od rzeki Świder.

Gdyby ktoś wpadł na pomysł stworzenia 
pocztu józefowskich nauczycieli, to otwierałaby 
go Jadwiga Barcicka – lokalna bohaterka i pa-
triotka, zaangażowana w rozwój społeczności, 
społeczniczka, pierwsza po II wojnie światowej 
dyrektorka Szkoły Podstawowej nr 1 w Józefo-
wie (aktualnie im. Olofa Palmego).

Jadwiga Barcicka przyszła na świat 
w 1906 roku. Gdy miała 31 lat rozpoczęła 
pracę w józefowskiej szkole, która mieściła się 
wtedy w niewielkiej, drewnianej izbie oraz kilku 
wynajmowanych pomieszczeniach. Nauczy-
cielka matematyki wyróżniała się pracowito-
ścią, wysokim poziomem nauczania i troską 
o dobro dzieci. To im poświęcała się w całości 
udzielając bezpłatnych korepetycji, rozmawia-
jąc z rodzicami, pomagając im, dając porady 
wychowawcze, prowadząc drużynę harcerską, 
a także zabierając na wycieczki. 

Aby zapewnić wysoką jakość naucza-
nia, ale przede wszystkim pomieścić dzieci, 
w 1939 roku rozpoczęto budowę nowej szkoły. 
Udało się wykonać jedynie fundamenty, gdy 
wybuchła wojna.

Czas wojny to wielki dramat całego świata 
i każdego człowieka, który ze szczególną wraż-
liwością znosiły dzieci. Jadwiga Barcicka nie 
bała się ryzykować. Niedługo po wybuchu woj-
ny wyniosła ze szkoły materiały dydaktyczne, 
książki, mapy, obrazy i rozlokowała je wśród jó-
zefowskich rodzin. Prowadziła tajne nauczanie.

Zaangażowała się w pomoc potrzebującym 

i ofi arom wojny, pracując między innymi jako 
sanitariuszka w szpitalu polowym w Józefowie. 
Wspólnie z dziećmi odwiedzała rannych żołnie-
rzy. Współpracowała z Czerwonym Krzyżem, 
roznosiła biuletyny, zbierała fundusze i wysyła-
ła paczki do ofl agów.

Po ustaniu działań wojennych Jadwiga Bar-
cicka została kierownikiem szkoły, a do budyn-
ku wróciły ukryte uprzednio przez nią materia-
ły dydaktyczne. Pomimo trudności, dzięki jej 
staraniom Ministerstwo Oświaty przywróciło 
plany budowy nowego lokalu szkoły podstawo-
wej. Gdy dzieci mogły uczyć się już w murach 
nowego budynku Jadwiga Barcicka poświęciła 
się potrzebującym, prowadząc szkołę przy Sa-
natorium Neuropsychiatrii Dziecięcej w Józe-
fowie. Kierowała tą szkołą aż do przejścia na 
emeryturę w 1969 r. Trzy lata później zmarła, 
nie pozostawiając po sobie żadnej rodziny. 

„A Ci, co ją znali, serdecznie ją wspominali” 
– mówiono.

Dziś o Jadwidze Barcickiej pamięta jedynie 
garstka jej wychowanków. Nauczyciele, z któ-
rymi współpracowała, uśmiechają się z senty-
mentem, słysząc jej nazwisko. Samotna kobie-
ta jest pochowana na józefowskim cmentarzu, 
a jej grób (nr kw. SF10/20) niszczeje. 

W Dzień Zaduszny, zapalając światła pamię-
ci na grobach bliskich, zajrzyjmy i na ten opusz-
czony grób i zastanówmy się, jak możemy za-
dbać o dobrą pamięć o tych, którzy wychowali 
pokolenia józefowskich dzieci. Jakub Bajtler

Niszczejący grób 
Jadwigi Barcickiej

Ci, co ją znali, 
serdecznie ją 
wspominali

Hipokrates mazowsza 2019

Głosowali pacjenci
SPZOZ Przychodnia Miejska jako najlepsza 

przychodnia zwyciężyła w I turze głosowań 
w powiecie otwockim, otrzymała też naj-
większą ilość głosów ze wszystkich powiatów 
w całym województwie mazowieckim. Na 
najlepszą przychodnię głosowali pacjenci i to 
dzięki nim, w II turze głosowania, przychodnia 
uzyskała trzecie miejsce i znalazła się w gronie 
najlepszych publicznych placówek medycznych 
w województwie mazowieckim. Miejsca w ple-
biscycie uzależnione były od ilości wysłanych 
sms-ów. Uroczyste wręczenie nagród dla zwy-

cięzców w plebiscycie „Hipokrates Mazowsza 
2019” odbyło się w Teatrze Capitol w Warsza-
wie.

Dyplomy i statuetkę „Hipokrates Mazowsza 
2019” podczas uroczystej gali odebrała dyrek-
tor przychodni Maria Kurcz. 

W I turze głosowania brały udział także, 
nominowane przez pacjentów jako najlepsze 
położne w powiecie otwockim, dwie panie 
pracujące w Przychodni Miejskiej w Józefowie. 
Danuta Biedrzycka otrzymała 85, zaś Jolanta 
Smokowska 229 głosów od pacjentów.

Plebiscyt „Hipokrates Mazowsza 2019” zor-
ganizowany został przy współpracy redakcji 
„Polski Metropolii Warszawskiej” i serwisu Na-
szemiasto.pl. 

Gratulacje!

DO I OD REDAKC JI 
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Fes  wal Bluesowy im. Tadeusza Nalepy „Lep na bluesa” – XI edycja 

„Powiew młodości” 
W sobotę 7 września wernisażem wystawy fotografi i Wojciecha Manna „Portrety malowane muzyką” rozpoczęła się 
kolejna edycja józefowskiego „Lepu na bluesa”. 

Przewodniczący Rady Miasta Mariusz Ba-
torski i prowadzący fes  wal Zbigniew Jędrzej-
czyk otworzyli wystawę. Można na niej było 
podziwiać fotosy, w większości czarno-białe, 
wykonywane metodą tradycyjną (nie cyfro-
wą) bez użycia fl esza. Aby podziwiać portrety 
przedstawiające muzyków (bluesowych i jaz-
zowych) zebrało się spore grono fanów artysty 
– niegdyś rzeźbiarza, obecnie fotografi ka Woj-
ciecha Manna, ale także fanów bluesa. Gośćmi 
honorowymi byli Grażyna Dramowicz-Nalepa 
oraz Bogdan Loebl. 

Podczas wernisażu na skwerze przed MOK-
-iem zbierała się powoli publiczność. Chętni, 
a było ich trochę, mogli zakupić tegoroczne fe-
s  walowe gadżety – koszulki, bandanki i przy-
pinki. Tuż po godzinie 18.00 burmistrz Marek 
Banaszek ogłosił ofi cjalne rozpoczęcie fes  wa-
lu, obejmującego trzy kolejne soboty i łącznie 
sześć koncertów w wykonaniu muzyków mło-

dego pokolenia.
Pierwszym był solista David Fly, który blu-

esa łączy z muzyką country, folk i soul. Po nim 
zagrali i zaśpiewali energetyczni Chris  ne and 
The Blue Drags. Muzycy grający klasyczny 
blues z amerykańskiego południa sprawili, że 
mimo deszczu publiczność zaczęła tańczyć 
przed sceną.

Kolejny tydzień przyniósł koncert zespołu 
Kajetan Drozd Acous  c Trio, który zaprezen-
tował muzykę o blues-rockowych korzeniach 
mieszaną z funky, country, boogie i rockabilly. 

Kolejny występ to żeńskie trio – Ornery 
Broad. Fes  wal zamknęły koncerty zespołów 
No Frames – interpretujący na nowo muzykę 
dawnych artystów oraz rhythmandbluesowy 
Co  on Wings – doceniony w wielu konkursach 
bluesowych.

Imprezie, podobnie jak w latach ubiegłych, 
towarzyszyła wystawa dotychczasowych, fe-

s  walowych plakatów autorstwa Grzegorza 
Muczke. K.M.
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W związku z faktem, że etap józefowski 
był dwunastym z trzynastu zaplanowanych 
w ramach całego, trwającego sześć miesięcy 
cyklu, na starcie stanęła cała czołówka, mają-
ca „w nogach” starty w takich miastach, jak 
Janów Lubelski, Puławy, Brodnica, Olsztyn 
czy Ełk. Żaden z liczących się zawodników 
nie mógł pozwolić sobie na absencję, gdyż 
punktów niewywalczonych w Józefowie zwy-
czajnie nie dałby rady odrobić w wieńczącym 
zmagania w ramach Mazovii, zaplanowanym 
na 5 października wyścigu w Piasecznie. Było 
zatem emocjonująco, ale również – co cha-
rakterystyczne – fair. W sumie na trasy czte-
rech przygotowanych przez zespół Cezarego 
Zamany dystansów wyruszyło ponad 650 
zawodników o szerokim wachlarzu umiejęt-
ności. Ci najsilniejsi rywalizowali na szlaku 

koronnym Pro o długości 68 kilometrów, zaś 
dla nieco mniej doświadczonych przeznaczo-
na była trasa ½Pro (45 kilometrów). Z kolei 
dla uczestników podchodzących do jazdy na 
rowerze w sposób rekreacyjny wytyczony zo-
stał dystans Fit (20 kilometrów), zaś głównie 
dla młodzieży – Hobby (6 kilometrów). 

Ale na tym nie koniec. Tradycyjnie w ra-
mach Cisowianki Mazovii MTB pościgać mogli 
się nawet ci, którzy rowerom rodziców nie 
sięgali nawet do ram. Młodzi adepci kolar-
stwa, na co dzień przedszkolaki, wyposażeni 
w rowerki biegowe, czterokołowe lub takie 
z kółkami bocznymi, wśród burzy oklasków 
wzięli udział w zawodach współorganizowa-
nych przez znaną im z telewizji rybkę MiniMi-
ni. Wszyscy śmiałkowie otrzymali dyplomy.

Innymi stałymi punktami imprezy były 

zniżki i zwolnienia z opłat startowych dla 
mieszkańców naszego miasta oraz odrębne 
klasyfikacje obejmujące wyłącznie józefo-
wian.

Współorganizatorami Cisowianki Mazo-
vii MTB Marathonu w Józefowie były Urząd 
Miasta Józefowa oraz hotel Holiday Inn 
Warszawa Józefów, zaś partnerem zawo-
dów – Nadleśnictwo Celestynów.

Maciej Piłat

Cisowianka Mazovia MTB
W słoneczną niedzielę 22 września Józefowem zawładnęli cykliści. Na ten 
dzień bowiem zaplanowany został przedostatni etap Cisowianki Mazovii MTB 
Marathon – imprezy dla amatorów kolarstwa górskiego, która od lat cieszy się 
wciąż rosnącym zainteresowaniem uczestników. Miasteczko wyścigowe tra-
dycyjnie zlokalizowane zostało na terenie hotelu Holiday Inn.
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